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Seznam výroků hodnocených jako „nelze určit“ z 

Programu Petra Pavla 

Sekce: „Moje názory“ 

Výrok 1 (c. č. 1) 

Programový dotaz: „Jste pro setrvání ČR v NATO a EU?“ 

Petr Pavel: „Ano. Být součástí společenství demokratických zemí a jejich institucí nám 

přináší bezpečí a stabilitu. Nemáme žádnou lepší alternativu. Měli bychom využít veškeré 

možnosti, které nám členství poskytuje, a pokusit se změnit, co se nám nelíbí. Česko je 

svrchovaný stát a plnohodnotný člen, nemůže tedy tiše sedět, přikyvovat a potom nadávat 

na výsledek. Musíme být aktivnější a zároveň konstruktivní“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 2 (c. č. 2) 

Programový dotaz: „Podporujete zavedení embarga na dovoz ruské ropy?“ 

Petr Pavel: „Ano, protože ruský rozpočet závisí na exportu nerostných surovin, především 

ropy a plynu. A pokud se Rusko chová agresivně, vede agresivní války proti jiným zemím, 

aktuálně mám na mysli Ukrajinu a Gruzii, tak není správné, abychom mu svými platbami 

na tyto války přispívali.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 3 (c. č. 3) 

Programový dotaz: „Podporujete posílání zbraní na Ukrajinu?“ 

Petr Pavel: „Ano. Ukrajina je suverénní země s demokraticky zvolenou vládou. Přerušení 

dodávek zbraní by znamenalo, že její armáda utrpí větší ztráty a Ukrajina jako samostatná 

země nakonec přestane existovat. To rozhodně není naším zájmem a jde o riziko do 

budoucna. Proto musíme Ukrajinu podporovat, aby svou nezávislost uhájila.“ [Petr Pavel, 

2023, A]. 

Výrok 4 (c. č. 4) 

Programový dotaz: „Podpořil byste vznik americké základny na území ČR?“ 

Petr Pavel: „V tuto chvíli ne, protože k otevírání jakékoli základny nevidím konkrétní 

důvody. Kdyby se bezpečnostní situace zhoršila, pak by bylo na místě o tom uvažovat. A 

připravit analýzu, která by takový krok přesvědčivě zdůvodnila. Nebylo by to ale jen o 

našem rozhodnutí, museli bychom nejdříve podat žádost a poté vyjednat shodu se spojenci.“ 

[Petr Pavel, 2023, A]. 
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Výrok 5 (c. č. 5) 

Programový dotaz: „Jste pro zvýšení výdajů na obranu na 2 % HDP?“ 

Petr Pavel: „Ano, ale nemůžeme se soustředit jen na číslo 2 % HDP. To číslo je jen vodítko. 

Cílem není utratit peníze, ale mít armádu, která bude dostatečně moderní a schopná, aby 

splnila úkoly, které od ní očekáváme. Je sice důležité tento závazek naplnit, ale ještě 

důležitější je naplnit jeho věcný obsah.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 6 (c. č. 6) 

Programový dotaz: „Jaký je Váš postoj k Visegrádské čtyřce (uskupení Polska, Česka, 

Slovenska a Maďarska)?“ 

Petr Pavel: „V4 byla založena s cílem dosáhnout společného postupu středoevropských zemí 

na cestě do západoevropských struktur. Naplněním tohoto cíle nastalo pro skupinu období 

hledání nové identity a obsahu. Regionální uskupení v rámci EU dávají smysl, pokud se 

jejich členové dokážou dlouhodobě shodnout v zásadních principech řešení soudobých 

problémů. Rozdíly mezi zeměmi V4 v řadě důležitých otázek, jako je postoj k Rusku, Číně, 

fungování EU, ale i přístup k řešení vnitropolitických problémů, jsou dnes natolik zásadní, 

že lze jen velmi těžko mluvit o společném základu a zájmu. Uskupení V4 tak ztrácí na 

důvěryhodnosti a významu. Pokud se nám nepodaří obnovit silný společný jmenovatel, bude 

V4 pouze formální, bezobsažnou skořápkou.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 7 (c. č. 7) 

Programový dotaz: „Mělo by se Česko snažit o přijetí eura?“ 

Petr Pavel: „Jako občan jsem pro. Ale neměli bychom se přitom nechat strhnout nějakou 

emocí, ať přehnaně pozitivní, nebo přehnaně negativní. Vláda musí situaci racionálně 

vyhodnotit. Stanovit parametry, kdy to pro nás bude výhodné jak ekonomicky, tak i politicky, 

a po jejich naplnění ten krok prostě udělat.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok č. 8 (c. č. 8) 

Programový dotaz: „Budete jako prezident udělovat milosti či vyhlásíte amnestii?“ 

Petr Pavel: „V plošné amnestii opravdu nevidím žádný smysl. Pokud jde o individuální 

milosti z humanitárních či výjimečných důvodů, když například dojde k justičnímu omylu, 

tak to vnímám jako opodstatněné, ale rozhodně ne jako nástroj, který staví prezidenta nad 

soudy.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 
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Výrok 9 (c. č. 9) 

Programový dotaz: „Mělo by se Česko zavázat ke Green Dealu?“ 

Petr Pavel: „To je zbytečná debata, zavázaní už jsme. Pokud se nám něco nelíbilo, měla 

vláda jednat, když byl prostor. Green Deal je realita, před kterou neutečeme. I když je válka 

a jsme v problémech, dramatická situace ohledně kvality životního prostředí tím nezmizela. 

Měli bychom ale přehodnotit cestu, jak se ke stanoveným cílům dostat. Hlavní myšlenkou 

Green Dealu je odstoupení od fosilních paliv. S ohledem na bezpečnostní situaci se v tuto 

chvíli musíme soustředit hlavně na odstoupení od ruských fosilních paliv a využít k tomu 

všech dostupných cest, a až bude situace stabilní, bavit se dál o zelenějších řešeních.“ [Petr 

Pavel, 2023, A]. 

Výrok 10 (c. č. 10) 

Programový dotaz: „Jste připraven zveřejnit zprávu o svém zdravotním stavu?“ 

Petr Pavel: „Ano, jsem připraven zveřejnit zprávu z celkového vyšetření, které chci 

absolvovat i sám kvůli sobě v ÚVN.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 11 (c. č. 11) 

Programový dotaz: „Jmenoval byste vládu na návrh premiéra bez výhrad?“ 

Petr Pavel: „Ústava říká, že prezident jmenuje vládu. Výhrady mít může, není to pasivní 

hráč. Já bych je neveřejně projednal s designovaným premiérem a vyjasnil nesrovnalosti. 

Pokud by ale na některých kandidátech trval i navzdory mým výhradám, vládu bych 

jmenoval, protože vláda je odpovědností premiéra.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 12 (c. č. 12)  

Programový dotaz: „Jak by měl stát řešit současnou ekonomickou krizi a zvyšování cen?“ 

Petr Pavel: „Řešení musí vycházet z odborného hodnocení, být podloženo argumenty 

expertů jak na ekonomiku, energetiku, tak na sociální politiku. A tyto návrhy pak musí 

všichni relevantní aktéři jedním hlasem komunikovat veřejnosti, zdůrazňovat princip 

solidarity a pamatovat na ty, které krize postihla nejvíc.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 13 (c. č. 13)  

Programový dotaz: „V kolika letech by měli lidé odcházet do důchodu?“ 

Petr Pavel: „To záleží na mnoha faktorech a liší se podle odvětví. Nemyslím si, že existuje 

univerzální číslo. Pravidla pro odchod do důchodu by měla umožnit lidem pracovat i v 
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pozdějším věku, pokud chtějí a mohou, a lidem v náročných odvětvích umožnit důchod ve 

věku, kdy už nemohou práci plnohodnotně vykonávat.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 14 (c. č. 14) 

Programový dotaz: „Jaký je Váš názor na postavení žen v české společnosti? Mělo by se 

něco změnit?“ 

Petr Pavel: „Určitě, například z hlediska rozdílů mezi platy žen a mužů pořád patříme k 

nejhorším zemím v EU. Když se budeme bavit o rovnoprávném postavení na trhu práce, tak 

to je nejen o rovných příležitostech, ale i o rovném hodnocení, a tady máme co zlepšovat.“ 

[Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 15 (c. č. 15) 

Programový dotaz: „V čem budete jiný než stávající prezident?“ 

Petr Pavel: „Ve všem.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 16 (c. č. 16) 

Programový dotaz: „Jaký bude přínos Vaší osoby v roli prezidenta?“ 

Petr Pavel: „V čele státu bude stát nezávislý člověk, který se nenechá ovlivňovat stranickou 

politikou. Naopak bude politiku moderovat k dosažení společného cíle. Bude prosazovat, 

aby pravidla platila pro všechny stejně, rozhodovat podle toho, co je nejlepší pro naši zemi 

a občany, ne podle osobního prospěchu.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 17 (c. č. 17) 

Programový dotaz: „Měly by se pravomoci prezidenta posílit, nebo naopak?“ 

Petr Pavel: „Já je považuji za dostatečné.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Výrok 18 (c. č. 18) 

Programový dotaz: „Co byste vzkázal voličům?“ 

Petr Pavel: „Aby se nenechali zmást jednoduchými hesly. Jednoduchá hesla k řešení 

většinou nevedou.“ [Petr Pavel, 2023, A]. 

Sekce: „Má vize“ 

Výrok 1 (c. č. 19) 

Petr Pavel: „Dlouhodobé spory mezi prezidentem, vládou a parlamentem o prioritách 

zahraniční politiky a jejich špatná koordinace způsobují, že ztrácíme vliv a respekt ve světě. 

A s tím i možnost efektivně ovlivňovat mezinárodní dění a prosazovat své zájmy. Zejména v 

energetice a bezpečnosti to negativně dopadá na občany i jejich peněženky. Česká 
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ekonomika je úzce propojena se světem, jsme exportním hospodářstvím a jsme také velmi 

závislí na dovozu fosilních paliv. Účinnou zahraniční politikou tedy můžeme posílit i svoji 

energetickou bezpečnost.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 2 (c. č. 20) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu ku prospěchu naší země maximálně využívat svých 

kontaktů a vlivu v zahraničí, v mezinárodní politice a institucích. Rád bych Česku otevíral 

dveře i tam, kde byly dosud zavřené.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 3 (c. č. 21) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu: Zastupovat stát navenek v souladu s koncepcí české 

zahraniční politiky a v koordinaci s vládou i parlamentem a snažit se, aby česká politická 

reprezentace vystupovala vůči zahraničí v harmonii, srozumitelně a předvídatelně.“ [Petr 

Pavel, 2023, B]. 

Výrok 4 (c. č. 22) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu zvyšovat kvalitu a přínos zahraničních cest. Ty jsou jen 

nástrojem politiky, v diplomacii jde ale především o obsah a styl. Bez konstruktivního 

jednání naše zájmy prosadit nelze.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 5 (c. č. 23) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu své cesty plánovat i podle toho, kde jsou pro naše 

hospodářství zajímavé obchodní a investiční příležitosti. V koordinaci s vládou, 

Hospodářskou komorou a Svazem průmyslu a dopravy budu jezdit tam, kde to bude mít 

viditelný politický nebo ekonomický efekt. Prezident nemá být obchodním cestujícím ani 

turistou za peníze daňových poplatníků.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 6 (c. č. 24) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu svým vystupováním přispívat k tomu, abychom byli 

uznávanou součástí mezinárodního společenství a aby nás respektovali naši spojenci i 

nepřátelé.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 7 (c. č. 25) 

Petr Pavel: „Máme potenciál rychle se přiblížit kvalitě života západních či severských zemí. 

Stát ale musí být pružnější. Přestat s vytvářením překážek kreativitě a tvořivosti a jít jim 

naproti.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 
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Výrok 8 (c. č. 26) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu pravidelně hovořit s veřejností o stavu naší ekonomiky. 

Sestavím ekonomický poradní tým, zveřejním termíny, témata i výsledky jeho jednání. 

Veřejnost získá jistotu, že se prezident o dění v domácí i světové ekonomice aktivně zajímá.“ 

[Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 9 (c. č. 27) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu transparentně užívat pravomoc prezidenta při jmenování 

členů bankovní rady ČNB. Má volba bude vždy zodpovědná a srozumitelná. Pomohou tomu 

veřejné debaty s navrženými ekonomy.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 10 (c. č. 28) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu usilovat o přeměnu státu z byrokratického kolosu na 

podporu a zázemí pro firmy a také na perspektivního zaměstnavatele.“ [Petr Pavel, 2023, 

B]. 

Výrok 11 (c. č. 29) 

Jako prezident budu: „Prosazovat iniciativy k rychlejší digitalizaci státu. Veřejný sektor v 

tomto ohledu výrazně zaostává nejen vůči firemní sféře, ale i pokroku dalších evropských 

zemí. Je načase povolat odborníky, vyslechnout si jejich doporučení a tlačit na politiky, aby 

bez odkladu státní správu rozhýbali.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 12 (c. č. 30) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu soustředit ekonomickou diplomacii na podporu malých a 

středních podniků s potenciálem místo hrstky nejvlivnějších podnikatelů. Usilovat o účast 

českých firem na mezinárodních projektech, kde získají zkušenosti a prestiž.“ [Petr Pavel, 

2023, B]. 

Výrok 13 (c. č. 31) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu přispívat k vyšší kvalitě českého školství, aby měly firmy 

dostatek talentovaných a kreativních pracovních sil.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 14 (c. č. 32) 

Petr Pavel: „Jsme v energetické krizi, trápí nás nejistota, růst cen a pocit, že nám nikdo 

nepomůže. Těžké časy jsou ale příležitostí vyřešit roky ignorované problémy. Nezáviset na 
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jediné možnosti, jednom dominantním dodavateli. Potřebujeme využít všech dostupných 

zdrojů a budovat otevřenou a flexibilní energetiku.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 15 (c. č. 33) 

Petr Pavel: „Dlouhodobě nám chybí ucelená strategie pro směřování naší energetiky. 

Nevíme, jakou ji chceme mít. Nedokážeme říct, odkud na příští desítky let zajistíme dodávky 

plynu, jak budeme dál diverzifikovat zdroje energií. Předchozí vlády volily pasivní přístup 

a čekání na legislativu EU místo formulování vlastních vizí a aktivní účasti v 

celoevropských debatách. Je potřeba ukončit letargii, ve které se česká energetika nachází. 

Je nutné ji posunout od neflexibilní centrálně řízené uhelné energetiky k modernímu mixu 

všech dostupných zdrojů a přístupů.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 16 (c. č. 34) 

Petr Pavel: „Jako prezident pomohu ukončit roky ignorovanou závislost na jednom 

dominantním dodavateli – Rusku. Hlavním cílem bude diverzifikace zdrojů energií na všech 

úrovních, která je nejlepší cestou k bezpečí a stabilitě.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 17 (c. č. 35) 

Petr Pavel: „Jako prezident využiji svých zkušeností z diplomacie například v jednání s 

partnery z Německa, Polska a Beneluxu o hlubší spolupráci a rozšíření existující 

infrastruktury pro transport zemního plynu. A také o českém podílu na výstavbě terminálu 

pro zkapalněný zemní plyn (LNG).“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 18 (c. č. 36) 

Petr Pavel: „Jako prezident podpořím snahu státních i nestátních firem budovat LNG 

terminály v Česku.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 19 (c. č. 37) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu prosazovat rozvoj malých modulárních reaktorů. Věřím, 

že mohou přispět k dekarbonizaci českého teplárenství a budou bezpečným, bezemisním a 

dostupným zdrojem energie ve chvíli, kdy se bude Evropa potýkat s její rostoucí cenou.“ 

[Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 20 (c. č. 38) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu na domácí scéně budu moderovat debatu o výběru a 

přípravě lokalit pro umístění malých modulárních reaktorů. Jednat o tom budu i s 
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dodavateli této technologie v zahraničí. A prosazovat potřebné změny zákonů, které jejich 

rozvoj umožní.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

 

Výrok 21 (c. č. 39) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu upozorňovat na příležitosti k využití vlastních 

obnovitelných zdrojů, zejména slunce, větru a biomasy, které mohou přispět ke stabilizaci 

cen, a podporovat debatu o příležitostech a rizicích jednotlivých přístupů k zajištění a 

využití všech druhů energií. Budu pomáhat s propagací úspěšných projektů vhodných k 

následování.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 22 (c. č. 40) 

Petr Pavel: „Jako prezident Přivedu odborníky – akademiky, energetiky, ekonomy i ekology 

– k jednomu stolu a pomohu formulovat východiska, která mohou být využita například při 

tvorbě státní energetické koncepce.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 23 (c. č. 41) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu přispívat k posílení energetické bezpečnosti. Budu se ptát 

na zajištění kritické infrastruktury, která dnes není připravena na výpadky distribuce 

elektřiny a plynu. Nevíme, co se při potížích bude dít v našich nemocnicích či domovech 

důchodců. Chci apelovat na odpovědnost zejména krajských, ale i obecních samospráv, aby 

nečekaly na pokyny státu a přicházely s nápady na řešení.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 24 (c. č. 42) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu při svých cestách budu šířit inspiraci, vyzdvihovat příklad 

úspěšné praxe a podporovat odvahu. Každá obec či čtvrť by měla mít k dispozici prostory, 

které budou i v případě výpadku všech sítí zajišťovat teplo, elektřinu a vodu pro krizové 

situace.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 25 (c. č. 43) 

Petr Pavel: „Máme školství, které si nedokáže poradit s velkými rozdíly mezi žáky, nedokáže 

příliš pomoci potřebným a nadaným. Učitel je ve třídě na vše sám. V nejlepších vzdělávacích 

systémech ale kantorům pomáhají další profese jako sociální pedagogové či specialisté na 

problémové chování. Ředitelé nemají čas na pedagogické vedení, jsou zatíženi 

administrativou a provozním a hospodářským řízením školy. Nevěnujeme vzdělávání dost 

pozornosti ani peněz. Není to jen o platech učitelů, ale i o tom, že často aplikujeme změny, 

které jsou v rozporu se strategiemi a cíli vzdělávání. Vymýšlíme dobré strategie, ale 
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neumíme je uvést v život. To nejsou problémy škol, ale celé společnosti. Chci to změnit!“ 

[Petr Pavel, 2023, B]. 

 

Výrok 26 (c. č. 44) 

Petr Pavel: „Jako prezident otevřu Hrad. Lidem, vzdělávání a vědomostem.“ [Petr Pavel, 

2023, B]. 

Výrok 27 (c. č. 45) 

Petr Pavel: „Jako prezident chci pravidelně pořádat odborné akce a konference.“ [Petr 

Pavel, 2023, B]. 

Výrok 28 (c. č. 46) 

Petr Pavel: „Jako prezident jmenuji poradce prezidenta pro vzdělávání, který dnes v 

Kanceláři prezidenta chybí.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 29 (c. č. 47) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu navštěvovat školy, diskutovat se studenty a zvyšovat 

prestiž ředitelů a všech pedagogických i nepedagogických pracovníků, kteří posouvají české 

školy do 21. století. Zdůrazňovat, že vzdělávání začíná již v mateřské škole. Docházet i na 

učiliště a odborné školy, abych podpořil řemeslné a odborné vzdělávání.“ [Petr Pavel, 2023, 

B]. 

Výrok 30 (c. č. 48) 

Petr Pavel: „Jako prezident autoritu prezidenta využiji, abych prosadil navýšení finančních 

zdrojů pro vzdělávání a aby se do škol dostalo více psychologů a speciálních či sociálních 

pedagogů.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 31 (c. č. 49) 

Petr Pavel: „Bez zdravé přírody a funkční české krajiny nebudeme mít příjemné životní 

prostředí, kvalitní potraviny, dostatek čisté vody ani čerstvý vzduch. Je nutné zamezit 

laxnímu přístupu i zbytečným vášním. Spoléhejme na vědu. Začněme konat.“ [Petr Pavel, 

2023, B]. 

Výrok 32 (c. č. 50) 

Petr Pavel: „Odborná data nám ukazují, že klimatická změna může za stále častější výkyvy 

počasí, související požáry, bouře či sucha. Ochrana životního prostředí pro mě není 

extremismem, ale praktickým úkolem. Naslouchám odborníkům a řídím se zdravým 
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rozumem. Znečišťování ovzduší ohrožuje kvalitu našeho života a krásu naší krajiny. Proto 

se v rozumné míře musíme podílet na omezování produkce skleníkových plynů, lépe pečovat 

o naše lesy, vracet zeleň do měst a pomáhat půdě, aby udržela vodu a nevysychala. Začít 

může každý u sebe. A prezident by v tom měl jít příkladem.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 33 (c. č. 51) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu hlasem zdravého rozumu. Budu prosazovat ochranu 

životního prostředí jako praktický úkol pro vyšší kvalitu života nás všech, jako cestu ke 

zdravé a fungující krajině. To budu lidem vysvětlovat na svých cestách.“ [Petr Pavel, 2023, 

B]. 

Výrok 34 (c. č. 52) 

Petr Pavel: „Jako prezident podpořím širokou odbornou diskuzi k problémům životního 

prostředí. Vytvořím tým odborníků a pověřím je přípravou návrhů řešení – od investičních 

nástrojů přes hledání finančních zdrojů až po praktická opatření. Začít se má odshora, 

proto je Hrad ideálním místem k jejich setkávání.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 35 (c. č. 53) 

Petr Pavel: „Jako prezident nejpřijatelnější řešení budu prosazovat na pravidelných 

jednáních s politiky. Budu žádat konec politikaření a hledání důvodů, proč něco nejde. Je 

čas přestat se soustředit na problémy a zaměřit se na řešení.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 36 (c. č. 54) 

Petr Pavel: „Jako prezident autoritou prezidenta zaštítím občanské iniciativy či soukromé 

projekty usilující o to, aby dopady lidské činnosti na naši krajinu byly co nejmenší. Inspirací 

mohou být veřejné akce či festivaly bez obalů. Takové rád navštívím.“ [Petr Pavel, 2023, 

B]. 

Výrok 37 (c. č. 55) 

Petr Pavel: „Jako prezident budu usilovat o to, aby ochrana životního prostředí byla 

významným kritériem všech veřejných projektů, od staveb po strategické plánování. 

Abychom kvůli vidině dosažení zisku dnes trvale nepoškodili naše prostředí do budoucna.“ 

[Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 38 (c. č. 56) 
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Petr Pavel: „Jako prezident posílím navracení zeleně do měst a projekty na snižování jejich 

teploty. Do hledání takových řešení zapojím české architekty. Zaštítím soutěže k hledání 

tvůrčích návrhů a inovativních cest.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

 

Výrok 39 (c. č. 57) 

Petr Pavel: „Česká republika si zaslouží hlavu státu, která v časech krize promlouvá 

klidným, jasným a srozumitelným hlasem. Mírní vášně a vede ke společnému cíli. 

Prezidenta, který svým chováním a vystupováním připomíná, že těžké výzvy, jakým dnes 

čelíme, zvládneme daleko lépe společně, než když se budeme hádat nebo stát osamocení. 

Věřím, že díky svým zásadám bych takovým prezidentem mohl být.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 40 (c. č. 58) 

Petr Pavel: „Prezident sice sídlí na Hradě, ale pracovat by měl hlavně v podhra- dí. A to 

tak, aby byl vidět na veřejnosti, naslouchal lidem, klidným hlasem komentoval aktuální dění 

a vedl k dosažení společného cíle.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 41 (c. č. 59) 

Petr Pavel: „Služba v armádě a diplomacii mě naučila, že čím otevřeněji spolu 

komunikujeme, tím lépe se chápeme a můžeme předejít konfliktům. Takový přístup by měl 

prosazovat i prezident – stavět se k problémům čelem, mluvit s lidmi na rovinu a nelakovat 

nic na růžovo.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 42 (c. č. 60) 

Petr Pavel: „Respekt, tolerance a dobrá vůle. Díky těmto hodnotám jsem i v čele Vojenského 

výboru NATO dokázal dovést ke shodě 30 zemí s různými zájmy a motivací. Má zkušenost 

mě dovedla k přesvědčení, že politika může být názorově ostrá, ale přitom slušná.“ [Petr 

Pavel, 2023, B]. 

Výrok 43 (c. č. 61) 

Petr Pavel: „Abych mohl změny důležité pro naši budoucnost prosadit, potřebuji vaši 

podporu.“ [Petr Pavel, 2023, B]. 

Výrok 44 (c. č. 62) 

Petr Pavel: „Prosím, podepište petici za mou kandidaturu, přispějte na mou kampaň 

finančně, a především v lednu přijďte k volbám!“ [Petr Pavel, 2023, B]. 
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Seznam výroků hodnocených jako „nelze určit“ 

z debat, kterých se účastnil Petr Pavel na třech 

největších českých televizích 

Debaty před prvním kolem 

„Česká televize“ 

Výrok 1 (c. č. 63) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, co vás odlišuje od ostatních kandidátů. Celý život jste byl 

vojákem, jak přesvědčíte lidi, že vám nebude nezkušenost, řekněme, v uvozovkách, s civilní 

funkcí chybět, že dokážete přesvědčit lidi, že i voják může být prezidentem?“ 

Petr Pavel: „Já věřím tomu, že je nebudu muset přesvědčovat o tom, že i voják je občanem, 

protože žije v civilním prostředí. Voják v tom vojenském pouze pracuje, takže já jako voják jsem 

chodil nakupovat a žil jsem běžnými problémy jako všichni občané. Navíc jsem sloužil v 

zahraničí, takže kromě toho, jak se žije občanům u nás, jsem měl možnost vidět i jak se žije 

občanů mnoha jiných zemích a taky v těch zemí, které jsou postižené válkou. Takže si dovedu 

velice dobře představit, jak a které problémy občany pálí.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 2 (c. č. 64) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, který pozitivní prvek podle vás tady zanechal Miloš Zeman?“ 

Petr Pavel: „Na té domácí scéně asi vztah k armádě, neříkám k obraně, protože naopak svým 

vztahem k Číně a k Rusku tu naši obranyschopnost zase narušoval, ale zasazoval o to, aby 

rozpočet na obranu neklesal pod ta 2 %, ke kterým se nakonec on sám zavázal, když jsme spolu 

byli na summitu ve Walesu v roce 2014. A pak také se zasazoval o naplňování našich závazků 

v NATO o to, abychom se zodpovědně účastnili zahraničních misí a v té zahraniční rovině 

zřejmě asi vztah k Izraeli, to bych možná hodnotil jako pozitivní, jinak bych si dokázal těžko 

něco představit.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 3 (c. č. 65) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, prezident jmenuje premiéra, jmenuje ministry, i v zájmu 

prezidenta je, aby měla země stabilní vládu. Přesto má prezident veřejně vystupovat proti vládě, 

když nesouhlasí s jejími politickými kroky?“ 

Petr Pavel: „Já si myslím, že prezident je stejně jako vláda a Parlament jedním z pilířů státu a 

měl by především se starat o to, aby nejenom společnost, ale samozřejmě i vláda byly stabilní. 

Rozhodně by neměl zdůrazňovat to, co zdůraznil zde nepřítomný kandidát, že půjde vládě po 
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krku, protože on by jí měl primárně pomáhat. Ale teď nemyslím pomáhat tím, že ji bude neustále 

chválit, v tom to rozhodně není, ale v tom, v čem si vláda zaslouží pochválit, tak ji pochválit, v 

tom, v čem dělá něco jinak, než by si představoval nebo než je správné, tak by měl primárně s 

premiérem to konzultovat. Miloš Zeman to často dělal tak teatrálně, že na veřejnost dával vědět 

svůj nesouhlas cestou médií. Já si myslím, že civilizovaná forma je v pracovní schůzce 

prezidenta s premiérem a diskuze o těch věcech, které jsou sporné. To si myslím, že by měl 

prezident dělat.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 4 (c. č. 66) 

Martin Řezníček: „Dokážete popsat situace, kdy byste vystupoval výrazně proti vládě? Co by 

to mohlo být?“ 

Petr Pavel: „Já bych neřekl alespoň s touto vládou nic, žádné téma, které bych viděl jako 

výrazně špatné, ale vidím nedostatky a o těch nedostatcích mluvím i teď. Já si myslím, že pokud 

bych byl prezidentem, tak bych s premiérem Fialou hovořil o tom, jestli ty kroky, které vláda 

přijímá například na pomoc těm, kteří jsou krizí postiženi nejvíc, jestli je přijímá včas, jestli 

jsou přijímána dostatečně účinně, a tlačil bych na vládu, aby ty kroky naplnili, ty požadavky. 

Myslím si, že to je cesta. A ne v tom, že budeme dělat silná mediální prohlášení.“ [Česká 

televize, 2023, A] 

Výrok 5 (c. č. 67) 

Martin Řezníček: „Je potřeba připomenout, že zahraniční politiku je zodpovědná vláda. Já 

budu rád, pokud v téhleté debatě se otevřete trochu více než možná v některých jiných a 

prozradíte na sebe možná některé citlivé věci. Samozřejmě v rámci toho, co budete chtít. Jedna 

z těch otázek, která mě zajímala, jestli prozradíte voličům, koho jste volili v předchozích 

sněmovních volbách.“ 

Petr Pavel: „Trojkoalici Spolu.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 6 (c. č. 68) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, pro českou veřejnost je podle průzkumů nejvýznamnějším 

milníkem českých dějin 17. listopad 1989. Je to i pro vás?“ 

Petr Pavel: „Je to i pro mě. Já si ho samozřejmě připomínám také, protože když k němu došlo, 

tak pro mě to bylo završením rostoucí frustrace z toho, že si režim nedokázal poradit s tím, co 

se dělo nejenom v okolních zemích, ale i u nás, a svým způsobem úleva. A pak taky očekávání z 

toho, co přinese ta nová doba, protože jsem si to, upřímně řečeno, nedokázal moc konkrétně 

představit. Já jsem v demokracii nikdy předtím nežil a byl jsem rád, že jsem dostal šanci se 

podílet na tom, aby vypadala tak, jak vypadá dnes.“ [Česká televize, 2023, A] 
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Výrok 7 (c. č. 69) 

Martin Řezníček: „A to říkáte přesto, že jste v tom bývalém režimu sloužil“. (Poznámka: Že si 

Petr Pavel připomíná 17. listopad 1989). 

Petr Pavel: „Říkám to s tímto vědomím. Samozřejmě. Já jsem to nikdy neskrýval.“ [Česká 

televize, 2023, A] 

Výrok 8 (c. č. 70) 

Martin Řezníček: „Není v tom rozpor?“ (Poznámka: Že si Petr Pavel připomíná 17. listopad 

1989 a přitom „sloužil“ bývalému režimu). 

Petr Pavel: „Není v tom rozpor. Já jsem rád, že k tomu došlo, a myslím, že tím, co jsem dělal 

těch třiatřicet let od listopadu, tak že jsem to jasně dokázal.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 9 (c. č. 71) 

Martin Řezníček: „Jak si vás má pamatovat historie, pokud byste skutečně se stal prezidentem, 

a poté, pokud byste úřad opustil?“ 

Petr Pavel: „Já si pomůžu příkladem. Když jsem byl před pár lety zvolen v tajné volbě do čela 

Vojenského výboru NATO, tak jsem tam nešel s tím malým týmem s tím, že změníme svět nebo 

že nastolíme celosvětový mír. Ale šel jsem tam s tím, abychom odvedli profesionálně dobrou 

práci... aby všichni, kdo s námi budou pracovat věděli, že se na nás mohou kdykoliv obrátit. Že 

jsme byli transparentní, srozumitelní a až tu práci ukončíme, aby si řekli, že to s námi nejenom 

fungovalo, ale že to taky byla docela pohoda. A to bych moc rád, aby v případě, že budu zvolen, 

takovýhle pocit zůstal, až budu končit ve funkci.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 10 (c. č. 72) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, co vy považujete za největší nefér jednání od případně Danuše 

Nerudové nebo Andreje Babiše?“ 

Petr Pavel: „Já si myslím, že každý, kdo jde do politické kampaně, tak musí počítat s tím, že 

bude konfrontován s různými názory i s těmi nesouhlasnými. Já zatím s tím jsem se, s tím jsem 

se setkal ze strany Danuše Nerudové nebo Andrej Babiše, tak bylo v mezích toho, co považuju 

přijatelné v kampani. A nevidím důvod, proč bych to měl považovat za podpásové údery.“ 

[Česká televize, 2023, A] 

Výrok 11 (c. č. 73) 

Martin Řezníček: „Je něco, co podle vašeho názoru diskvalifikuje Andreje Babiše nebo Danuši 

Nerudovou z uchazečství o úřad prezidenta?“ 

Petr Pavel: „No, ne asi úplně diskvalifikuje, i když v případě Andreje Babiše uvidíme zítřejší 
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rozhodnutí soudu. Pokud jde o Danuši Nerudovou, tak já, já jsem říkal, že to, co vidím jako 

nedostatek pro tuto funkci, je nedostatečná zkušenost, která je omezena pouze na akademickou 

obec. A možná také schopnost postavit se za svojí zodpovědnost za to, co ve svém životě dělal 

a za co jsem měl nést odpovědnost. To jsou dvě výhrady, ale nejsou nijak zásadní, které bych 

považoval za diskvalifikující.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 12 (c. č. 74)  

Martin Řezníček: „Jmenoval byste, pane Pavle, do nejvyšších soudních funkcí, protože součástí 

promocí prezidenta je jmenování, navrhování některých soudců, někoho, kdo má komunistickou 

minulost, přistupoval byste v oblasti soudní k tomu úplně stejně jako v oblasti armády?“ 

Petr Pavel: „Úplně stejně, ano.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 13 (c. č. 75) 

Martin Řezníček: „Jmenoval byste rektorem člověka, u něhož nejen panuje podezření, že se na 

škole, kde třeba působil dříve, nějakým způsobem obchodovalo s diplomy, případně jiné 

podezření, které se váže k Mendelově univerzitě?“ 

Petr Pavel: „Já bych asi dříve chtěl mít jasno, jestli se ta podezření nějak prokážou, nebo ne. A 

potom bych se rozhodl.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 14 (c. č. 76) 

Martin Řezníček: „A to jasno byste udělal jak?“ 

Petr Pavel: „Teď probíhá vyšetřování. My se máme dozvědět zprávu, myslím, že to je 19. ledna, 

jestli se nepletu, tak bych určitě počkal, s tím jmenováním rektora se jistě dá počkat.“ [Česká 

televize, 2023, A] 

Výrok 15 (c. č. 77) 

Martin Řezníček: „A co se týče profesorů, jmenování profesorů, udělal byste si u každého také 

nějaké šetření nebo byste důvěřoval těm, kteří je navrhují?“ 

Petr Pavel: „Pokud jde o profesury, což samozřejmě není můj obor, ale myslím si, že my jsme 

jednou z mála zemí v Evropě, kde profesory jmenuje prezident. A dovedu si představit, že by to 

mělo být tak, že způsobilost lidí získat titul profesora bude posuzována spíš akademickou obcí 

a vědeckou podle jasně daných kritérií. A pokud adepti projdou tímto sítem, tak prezident by už 

neměl do toho zasahovat. Já si dovedu představit, že v tomto případě ty návrhy bych schvaloval 

bez toho, aniž bych do toho jakkoliv zasahoval.“ [Česká televize, 2023, A] 
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Výrok 16 (c. č. 78) 

Karel Diviš: „Ale jak to udělat, aby se domluvil trvalý mír? Protože si nemyslím, že Rusko by 

kdykoliv s tímto souhlasilo.“ 

Petr Pavel: „Trvalý mír je iluze, ale to, o co musíme usilovat, je ukončení konfliktu, zahájení 

obnovy Ukrajiny a přimět Rusko, aby respektovalo mezinárodní právo...“ [Česká televize, 

2023, A] 

Výrok 17 (c. č. 79) 

Martin Řezníček: „Tak, pane Pavle, i k lidem s postižením budete muset promlouvat, jak byste 

se teď před volbami popsal nevidomému?“  

Petr Pavel: „Nevidomému? No, tak nejspíš bych mu asi popsal fyzicky, jak vypadám, tedy, že 

jsem muž, ne už nejmladší, ne nejpohlednější, že jsem už dostatečně zkušený na to, abych mohl 

mít šediny, a taky, abych mohl některé zkušenosti nabídnout. Zároveň bych se mu asi popsal i z 

hlediska fyziognomie, že jsem stále ještě zdravý a že budu schopen přežít ve zdraví i období 

prezidentského mandátu.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 18 (c. č. 80) 

Martin Řezníček: „Co byste neslyšícímu řekl, sdělil, jakým způsobem byste mu sdělil, co chcete 

ve funkci dělat?“ 

Petr Pavel: „No tam by to asi bylo na jednu stranu jednodušší, protože mě vidí, takže bych se 

mu nemusel popisovat, ale asi bych se mu snažil spíš popsat to, co bych mu chtěl nabídnout, 

takže bych mu asi ukázal, že on a já můžeme držet pohromadě. A pak bych ho pozval, že si ho 

vezmu pod křídlo, tedy ochráním a že může jít se mnou bezpečně kupředu.“ [Česká televize, 

2023, A] 

Výrok 18 (c. č. 81) 

Martin Řezníček: „Můžete jenom velmi stručně říci, co byste dělal pro lidi například neslyšící, 

aby nebyli vnímáni jako lidé s postižením, ale jako součást svébytné komunity?“ 

Petr Pavel: „Já si myslím, že jsme v této věci už udělali podstatný krok kupředu a že nejenom 

lidem neslyšícím a nevidomým, ale i lidem s různou mírou postižení už jdeme naproti v tom, aby 

se mohli plnohodnotněji účastnit veškerého života. Samozřejmě, že stále je zlepšovat a určitě 

bych se podíval na to, v čem ještě jim můžeme jít naproti.“ [Česká televize, 2023, A] 

Výrok 20 (c. č. 82) 

Poznámka: Závěrečný projev Petra Pavla v debatě. 

Petr Pavel: „My Češi máme často takový zvyk stěžovat a nadávat na bídu našich životů. A teď 



 
 

 19 

jsme v období, které je těžké pro mnoho lidí, ale zároveň také máme šanci a možnost věci měnit. 

Využijte této možnosti, přijďte k volbám. Vyberte toho kandidáta, který nejlépe oslovuje vaše 

potřeby a přání, a hlavně řádně a v klidu. Zvládneme to.“ [Česká televize, 2023, A] 

„TV Nova“ 

Výrok 1 (c. č. 83) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na slova Andreje Babiše ohledně jeho krizového řízení v době 

pandemie Covid-19. 

Petr Pavel: „Já jsem chtěl reagovat na ten krizový management. Já myslím, že každý si asi 

pamatujeme situaci, jaká v covidu panovala a asi málokdo by použil jiné slovo než chaos. A ten 

chaos provázel bohužel celou dobu covidové krize. A mnozí jsme to vnímali, dali jsme dokonce 

některá doporučení. A pan předseda si možná vzpomene, že jsme spolu hovořili na konci plné, 

té první vlny. Kdy jsem mu dával souhrnné doporučení, minimálně stovky odborníků z různých 

oblastí. A tehdy mi řekl, že je to sice výborné, že to vnímá, ale že by to bylo fajn, kdyby to takhle 

bylo, ale že to moc složité, a ať to radši nechám na další vládu. No, další vláda se z toho 

evidentně poučila, protože některá poučení už aplikovala do současné situace. Ale bohužel 

mezitím jsme tady měli druhou možná i další vlny a ten chaos nás provázel i dál. Myslím si, že 

to není úplně dobrý příklad krizového managementu.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 2 (c. č. 84) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o vládním krizovém řízení při pandemii Covid-19. 

Petr Pavel: „No, já bych byl asi první, kdo by chtěl znehodnotit práci vojáků, hasičů, policistů 

a mnoho dalších. Ten výkon byl opravdu heroický. To, co říkám, řízení bylo chaotické. 

Komunikace směrem k veřejnosti byla chaotická. A bohužel právě to se promítalo i do těch 

výkonných složek. A za tím si stojím.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 3 (c. č. 85) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o transparentnosti majetkových poměrů kandidátů. 

Petr Pavel: „Já jsem podával daňová přiznání celý život, a kromě toho jsem byl na rozdíl od 

pana Babiše mnohokrát prověřován na ten nejvyšší stupeň prověrky. A součástí toho je 

samozřejmě i kontrola všech finančních záležitostí. Takže, kdyby tam bylo cokoliv rizikového, 

tak bych nedostal bezpečnostní prověrku.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 4 (c. č. 86) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o řešení krizových situací. 

Petr Pavel: „Já jsem moc rád, že pan Babiš řekl, že armáda byla v té době nejlepší. Já jsem v 
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té době náčelník Generálního štábu, takže to beru i jako svoje ocenění a děkuju za to. Já jenom 

jsem chtěl malou poznámku k tomu, co bylo řečeno. Samozřejmě covidová krize byla významná. 

Na druhou stranu Česká republika si od druhé světové války přece jenom prošla mnoha krizemi. 

Některé z nich se nedotýkaly nás přímo ale zprostředkovaně. Jako třeba válka v Afghánistánu, 

která nás provázela téměř 20 let. Válka v bývalé Jugoslávii. Myslím si, že to jsou skutečně krize, 

které asi svým rozsahem i významem byly větší než covid a není to pouze teda jedna krize, kterou 

bychom si prošli.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 5 (c. č. 87) 

Reynolds Koranteng: „Rozumíme a teď bude reagovat pan generál. Já, jestli jsem to pochopil 

správně to, co chtěl vyjádřit pan Babiš, tak vy jste vlastně měl být vděčný částečně panu 

Zemanovi za to, kam jste se posunul (za to, že získal post předsedy vojenského výboru NATO).“ 

Petr Pavel: „… Já jsem mimořádně vděčný za lobbování, ale pokud by v tajné volbě a já bych 

rád připomněl, že předseda vojenského výboru není jmenován na základě nějakého lobbování, 

ale na základě tajného hlasování třiceti suverénních zemí. A ten lobbing samozřejmě probíhal 

i za moje protikandidáty v té volbě, byli jsme tam tři. Takže já samozřejmě oceňuji to, že naši 

představitelé tehdy se za to postavili, protože samozřejmě bez toho by to taky nešlo. Na druhou 

stranu nebylo to opravdu jenom o tom, že by někdo chtěl prosadit nějakého svého kandidáta.“ 

[TV Nova, 2023, A] 

Výrok 6 (c. č. 88) 

Reynolds Koranteng: „Kde jste byl od roku 2018, co jste dělal?“ 

Petr Pavel: „…A ty 4 roky já jsem skončil v roce 2018 na podzim v činné službě. Odešel jsem. 

vojenského důchodu, krátce na to do starobního důchodu. No a chtěl jsem být něčím užitečný a 

krátce na to začal covid. Tak já jsem založil iniciativu Spolu silnější. Sbíral jsem prostředky na 

pomoc těm, kteří pomáhali v první linii. Když jsem viděl, že pan tehdy premiér měl problémy s 

řízením krize, tak jsem se mu snažil pomoci tím, že jsem dal dohromady odborníky. A dali jsme 

dohromady doporučení tak, aby si s tou další vlnou poradil lépe než s tou první. No a od té 

doby jsem se snažil pomáhat například i v případě krize a války na Ukrajině, sběrem prostředků 

pro Ukrajinu. Byl jsem u sbírky. Mnohokrát jsem jednal i s ukrajinskými představiteli. Takže 

myslím si, že na důchodce to nebylo tak úplně špatné.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 7 (c. č. 89) 

Reynolds Koranteng: „Pane generále, vás v kampani pronásleduje také určitý kostlivec ve 

skříni, komunistická minulost. V mládí jste byl předseda základní organizace strany v armádě. 

A podle některých zdrojů jste vlastní rukou podepsal schválení sovětské invaze do 



 
 

 21 

Československa v roce 1968. A paradoxně jste pak udělal největší kariéru v organizaci, proti 

které jste se v mládí učil bojovat. Co byste řekl voliči, který by o vás řekl, že jste možná schopný 

a pracovitý, ale kariérista, který bude sloužit jakémukoliv režimu?“ 

Petr Pavel: „Já nejdřív musím říct, že jsem nikdy a v žádném dokumentu neschvaloval invazi v 

roce 1968. Nebyla to sovětská invaze, byla to invaze vojsk Varšavské smlouvy mínus Rumunsko. 

A pokud se vztahujete k nějakému dokumentu, tak v jediném dokumentu zaznělo něco ohledně 

roku 1968, a sice, že my to tehdy otec vysvětlil v situaci ve vazbě na návštěvu našich přátel, 

kteří tedy u nás byli. A to bylo jediné vyjádření. Já jsem nikdy nemusel podepsat žádný 

dokument, ani jsem se nikdy k tomu nevyjadřoval. A samozřejmě minulost, o které hovoříte, tak 

ta není žádným tajemstvím. Já jsem jí nikdy nezastíral. Naopak jsem o ní hovořil otevřeně. 

Zveřejnil jsem všechny dokumenty, které jsou v archivu bezpečnostních složek na svém webu už 

před lety, aby měl každý možnost si udělat obrázek. Odpovídal jsem trpělivě na všechny otázky 

a samozřejmě budu na ně odpovídat i dál, když to bude lidi stále ještě zajímat.“ [TV Nova, 

2023, A] 

Výrok 8 (c. č. 90) 

Reynolds Koranteng: „Pane generále, svoboda, solidarita, řád a pořádek. Já se přiznám, že 

nám vlastně nejvíce šlo o slovo svoboda. Zajímalo nás, jak vysoko ji máte v hodnotovém 

žebříčku. Je vidět tedy, že je na prvním místě. Já vás teď poprosím všechny 3 postupně, abyste 

řekli proč. Co pro vás znamená svoboda?“ 

Petr Pavel: „Já jsem se narodil do prostředí, které nebylo svobodné. Byl jsem v něm 

vychováván, a tak jsem ani nemohl cítit nějaký rozdíl mezi nesvobodou a svobodou. A když jsme 

po roce 1989 začali cítit, jak chutná svoboda. Já jsem měl možnost už od roku 1991 jezdit do 

zahraničí, studovat tam. Vidět, jak se žije v zemích, které jsou svobodné. Jaká je tam vstřícnost 

a jaká je otevřenost. Tak jsem si vlastně až potom začal uvědomovat, jakou hodnotu ta svoboda 

má. A jak je důležité ji chránit. A i proto jsem se na tom velice aktivně podílel celých těch třicet 

let, kdy jsem od listopadu sloužil v aktivní službě. Účastnil jsem se různých krizí, válek, ve 

kterých právě o tu svobodu šlo. A tam jsem dal jasně najevo, že jsem připraven za svobodu 

obětovat i to nejcennější.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 9 (c. č. 91) 

Reynolds Koranteng: „Já jsem si všiml, že jste vlastně jediný z našich tří kandidátů, tam také 

napsal řád a pořádek. Nemůže to pro určitou část voličů z úst vysokého důstojníka a 

celoživotního vojáka znít trošičku, řekněme, provokativně? Co si vy jako voják představíte pod 

slovem řád a pořádek ve smyslu ke společnosti?“ 
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Petr Pavel: „No, že to je jednoznačný doplněk té svobody, protože svoboda nemůže fungovat 

bez pravidel. A svoboda není, není univerzální, ani není absolutní. A může poskytovat lidem 

maximum jedině tehdy, když pravidla jsou respektována. A to si myslím, že je důležité, a proto 

to nevidím jako žádný rozpor, ale naopak jako doplněk.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 10 (c. č. 92) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o svobodě slova. 

Petr Pavel: „Já jsem chtěl jenom doplnit to, že tak jako ve fyzickém světě není povoleno 

propagovat extremismus, násilí, tak stejně tak to přece nemůže být povoleno v tom světě 

virtuálním. A pokud někdo nabádá k násilí nebo šíří poplašné zprávy, které mohou vést k 

materiálním škodám, případně ke ztrátám na životech, tak to musí být stejně postižitelné jako v 

tom fyzickém světě. Takže je potřeba opravdu regulovat ty dezinformace.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 11 (c. č. 93) 

Reynolds Koranteng: „Takže považujete se, cítíte se být? To je otázka, jestli se vy cítíte vnitřně 

jako hrdina?“ 

Petr Pavel: „Prezident Havel mě za něho považoval, já nemám důvod se za to stydět.“ [TV 

Nova, 2023, A] 

Výrok 12 (c. č. 94) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na úspěchy Andreje Babiše ve vládě. 

Petr Pavel: „Já souhlasím s paní profesorkou, mně připadne úsměvné, že pan Babiš se dokáže 

pochválit i za to, že vyšlo slunce. Ale v tomto případě opravdu jeho vláda neměla odvahu 

realizovat řadu těch projektů, o který se dneska bavíme a které nás dnes brzdí. Byla zmíněná 

reforma, byla zmíněná reforma daní. K tomu samozřejmě bylo zapotřebí nejenom odvahy ale 

také zdrojů a v době, kdy ty zdroje byly, tak vláda Andreje Babiše je rozhazovala, aby si získala 

podporu. Tohle je pro mě populismus, nic jiného.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 13 (c. č. 95) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na nařčení Andreje Babiše, že je „vládním kandidátem“. 

Petr Pavel: „Já jsem chtěl taky reagovat na to, že rozhodně nejsem vládním kandidátem, jsem 

ním nikdy nebyl. Já nejsem ani stranickým kandidátem, opřel jsem se o podpisy občanů a vládu, 

pokud je za co, tak kritizuji úplně stejně. A možná bych jenom dodal k tomu času, v 

mnohomluvnosti ještě neznamená, že člověk říká něco podstatného.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 14 (c. č. 96) 

Reynolds Koranteng: „Koná podle vás, a začněme u vás, pane generále, Česká národní banka 
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plní dobře svoji funkci tím postojem k inflaci, jste s její prací spíše spokojen nebo nespokojen? 

Podotýkám, že prezident nemá přímý vliv na Národní banku, pokud tedy pomineme to, že, že 

obsazuje členy rady.“ 

Petr Pavel: „Já teď budu opět málomluvný a samozřejmě nepředstírám, že jsem ekonom. Já se 

radím s ekonomy, s těmi, kteří požívají důvěru a musím říct, že i na základě konzultací s nimi 

nejsem přesvědčen, že Česká národní banka dělá dost. Postup guvernéra, ale celé banky ve 

vztahu k řešení inflace teď neodpovídá situaci a naopak, když by mělo dojít třeba i ke 

krátkodobému zvýšení úrokových sazeb, a tak Česká národní banka to nedělá a tím tu inflaci 

vlastně prodlužuje.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 15 (c. č. 97) 

Reynolds Koranteng: „Co by měla tedy konkrétně dělat (Česká národní banka)? Tam se hodně 

mluví o té úrokové sazbě, ale jmenujte několik bodů, které?“ 

Petr Pavel: „Úroková sazba je asi hlavním nástrojem řešení inflace, pokud je se bavíme o České 

národní bance a v tomto případě, a i při té vysoké inflaci, kterou máme, tak razantní a intenzivní 

léčba by určitě byla mnohem lepší než vyčkávat, až se situace nějak vyřeší. Ona se sama 

nevyřeší a Česká národní banka jiný nástroj lepší teď v ruce nemá, protože hýbat například 

kurzem koruny se teď moc nedá, ani prodávat devizové rezervy, protože by to naopak korunu 

ještě posílilo, ona teď je extrémně silná, takže by to spíše situaci zhoršilo než zlepšilo.“ [TV 

Nova, 2023, A] 

Výrok 16 (c. č. 98) 

Reynolds Koranteng: „Takže když to shrnu, váš recept by bylo zvýšit úrokovou sazbu?“ 

Petr Pavel: „Zvýšit úrokovou sazbu na rozumně dlouhou dobu.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 17 (c. č. 99) 

Reynolds Koranteng: „Vy jste říkal, pane generále, že, že přiznal jste, že nejste kovaný v 

ekonomii, není to trochu handicap pro prezidentského kandidáta, protože vstupujeme do 

období, které bude asi nejenom ekonomicky, ale hlavně ekonomicky velmi napjaté. Necítíte to 

jako handicap?“ 

Petr Pavel: „No, ona je situace napjatá třeba i bezpečnostní oblasti, v mezinárodních vztazích 

a je handicapem ostatních kandidátů, že nejsou kovaní v této expertíze. Já si myslím, že nikdo 

nemůže být expertem na všechno. Jde spíše o to, jestli je člověk za prvé orientován v těch 

základních problémech a za druhé, jestli je schopen pracovat s odborníky, kteří mají 

dostatečnou expertízu v té konkrétní oblasti.“ [TV Nova, 2023, A] 
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Výrok 18 (c. č. 100) 

Reynolds Koranteng: „Rozumím, ale přiznejme si to, že prezident nemá ten přímý vliv na ty 

události, ale má velký politický vliv, ale co je podstatné a možná jeho nejsilnější pravomoc je 

obsazování členů Rady České národní banky. Jak byste postupoval v tomto případě, když nejste 

kovaný v ekonomii?“ 

Petr Pavel: „Já myslím, že nikdo nemá dostatečnou expertízu k tomu, aby dokázal kvalifikovaně 

posoudit, myslím z těch kandidátů, jestli někdo je dostatečně kvalifikován na guvernéra České 

národní banky, a proto asi je důležité opřít se o znalosti odborníků. Myslím si, že tady máme 

celou řadu lidí, kteří se v oblasti centrálního bankovnictví nejenom na národní úrovni, ale i na 

té mezinárodní pohybují a určitě bych případný výběr konzultoval s nimi. A potom toho 

nominovaného kandidáta nechal také konfrontovat s odborníky, aby se ukázalo, do jaké míry 

opravdu odborníkem je, jak je schopen prosazovat své myšlenky a obhájit je.“ [TV Nova, 2023, 

A] 

Výrok 19 (c. č. 101) 

Reynolds Koranteng: „Jakým způsobem budete reprezentovat Českou republiku, pokud budete 

zvolen prezidentem?“ 

Petr Pavel: „Já bych ji reprezentoval důstojným způsobem tak, jako jsem ji reprezentoval v 

druhé nejvyšší funkci v NATO. A zároveň bych ji reprezentoval na základě koordinované 

zahraniční politiky, což jsme v posledních letech mnohokrát neviděli. Jsme členy organizací 

jako suverénní země ze svobodné vůle a máme z toho také řadu výhod, ale měli bychom se také 

chovat jako zodpovědní členové, tedy chovat se tak, abychom nebyli tím, kdo přináší problémy, 

ale spíše kdo přináší návrhy řešení. Určitě bych kladl velký důraz na ten občanský a 

lidskoprávní rozměr a dodržování norem mezinárodního práva.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 20 (c. č. 102) 

Reynolds Koranteng: „Pokud budete prezidentem, budete pro zachování současné pomoci 

Ukrajině nebo byste byl raději třeba i pro postupný útlum angažovanosti České republiky v 

konfliktu?“ 

Petr Pavel: „Válka proti Ukrajině je válkou agresivní země proti suverénní zemi. A pokud 

chceme žít v civilizovaném světě, který respektuje hodnoty mezinárodního práva, tak nám 

nezbývá nic jiného než tento stav napravit. A my máme ten luxus, že neumíráme a nemáme 

rozbitá města ani zničenou ekonomiku a ta jediná oběť, kterou proto můžeme přinést, je pomoci 

Ukrajině, domoci se svého práva být opět suverénní zemí. Takže jsem pro to, abychom 

pokračovali.“ [TV Nova, 2023, A] 
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Výrok 21 (c. č. 103) 

Reynolds Koranteng: „A dělá Česká republika proto z vašeho pohledu v současné situaci dost 

nebo vidíte prostor, kde případně ještě pomoci více?“ 

Petr Pavel: „Já jsem hrdý na to, že dělá dost a myslím si, že od počátku krize jsme se k tomu 

postavili jako jedna z předních zemí a v tomto ohledu jsme, řekl bych, konzistentní.“ [TV Nova, 

2023, A] 

Výrok 22 (c. č. 104) 

Reynolds Koranteng: „Pokud byste byl prezidentem, máte připravenou nějakou vizi, nějaký 

projekt, který by pomohl se nějakým způsobem více zapojit českým firmám při obnově 

Ukrajiny?“ 

Petr Pavel: „Já si myslím, že v okamžiku, kdy, a nejsme součástí toho procesu, dojde k ukončení 

konfliktu na Ukrajině, kdy bude dosaženo nějaké mírové dohody a přistoupíme k obnově 

Ukrajiny, tak bychom měli být dostatečně racionální, abychom si na té obnově Ukrajiny udrželi 

ten podíl, který jsme měli dosud, abychom měli dopředu připravené plány a samozřejmě 

konzultovali je i se spojenci, protože je možné, že se dohodneme na něčem jako Marshallův 

plán pro Ukrajinu, který by jí pomohl velice rychle se vrátit na úroveň před válkou a zároveň 

by mohl sloužit jako taková zrychlená dráha pro přípravu na členství v Evropské unii.“ [TV 

Nova, 2023, A] 

Výrok 23 (c. č. 105) 

Reynolds Koranteng: „Máte v hlavě se svými kolegy nějakou vizi toho (obnovy Ukrajiny po 

válce)?“ 

Petr Pavel: „Já si myslím, že současná vláda má řadu projektů. Teď jmenovala člověka, který 

bude tím pověřen. Je to člověk, který se věnoval podpoře Ukrajiny v posledních dvou letech a 

má o tom, myslím, asi nejlepší přehled. Určitě bude dobré se těmto projektům věnovat tak, aby 

ten plán byl jasný, abychom ho mohli spustit od prvního dne, kdy obnova Ukrajiny začne.“ [TV 

Nova, 2023, A] 

Výrok 24 (c. č. 106) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na vyjádření Andreje Babiše k otázce prohloubení či utlumení 

pomoci Ukrajině. 

Petr Pavel: „Pan Babiš si trochu protiřečí. On tady řekl, že by postupoval v úzké koordinaci s 

našimi spojenci a pak jmenoval, kam všude by vyjel sólo zahajovat jednání. Já si opravdu 

myslím, že Česká republika nemá takovou váhu, aby mohla iniciovat a úspěšně dovést ke konci 

mírové jednání tak složitého konfliktu, a že je důležité, abychom o míru jednali se spojenci. A 
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pokud dospějeme ke shodě a já věřím tomu, že například summit NATO, který se bude konat tři 

měsíce po inauguraci nového prezidenta, bude k takovému jednání velice dobrou příležitostí. A 

příprava toho summitu bude probíhat už několik měsíců předem. Takže se toho můžeme aktivně 

účastnit.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 25 (c. č. 107) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na slova Andreje Babiše, že „neví, jak to funguje v Evropě, jak 

to funguje ve světě“. [TV Nova, 2023, A]. 

Petr Pavel: „Já nebudu komentovat názor pana Babiše, jestli znám nebo neznám, jak funguje 

NATO nebo Evropská unie. Já jsem tam sloužil dostatečně dlouho, abych opravdu ji znal 

zevnitř. Ani nebudu tady říkat, kdo všechno je mým přítelem a na koho mám telefon. Ale rád 

bych poznamenal, že to, co pan Babiš dělá teď jako předseda opoziční strany v rámci 

zahraničních aktivit, je chaos a je naopak cesta proti koordinované dnešní politice, protože 

vyjet na hranice Maďarska, Srbska a předstírat tam, že s prezidenty dvou zemí dojednávám 

imigrační politiku, když k tomu nemám žádný mandát vlády, vláda o tom ani neví, ani ho 

nepověřila. Nezlobte se na mě, tohle to je chaos.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 26 (c. č. 108) 

Reynolds Koranteng: „Co bude prioritou pro vaše funkční období tak, abychom se na jeho 

konci mohli přesvědčit o tom, nakolik jste byli úspěšní?“ 

Petr Pavel: „Na prvním místě nerozdělovat dále společnost a přispět k návratu důvěry občanů 

v politiku. Věnovat se tématům, která občany pálí, především těm sociálním a přispět k tomu, 

aby naše ekonomika se posunula od té montovací k té založené na znalostech a inovacích s vyšší 

přidanou hodnotou. A inovace ochraně životního prostředí, včetně toho, jak na ochranu 

životního prostředí působí zemědělství. A věnovat se také vzdělávání, protože vzdělávání a celý 

vzdělávací systém je vlastně základem všeho. Pokud nebudeme mít kvalitní vzdělávání a dobře 

vzdělané lidi, tak nic z toho, o čem se bavíme, nebude možné. A samozřejmě už jsme tady o tom 

hovořili, dosáhnout nezávislosti na ruských zdrojích a vhodný energetický mix.“ [TV Nova, 

2023, A] 

Výrok 27 (c. č. 109) 

Reynolds Koranteng: „Pane Pavle, co byste zachoval po funkčním období potom způsobu 

výkonu mandátu pana Zemana a co byste změnil?“ 

Petr Pavel: „No, já začnu tím, co bych změnil. Zřejmě asi téměř všechno, protože já se přiznám, 

že s výkonem Miloše Zemana opravdu spokojený nejsem zvlášť ve druhém funkčním období. A 

pokud bych vůbec na něco chtěl navazovat, tak s výjimkou jeho vztahu k Rusku a Číně, tak bych 
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navázal na jeho vztah k zajišťování obrany, teď mám na mysli vnitřně tedy jeho apel na to, aby, 

abychom vydávali dostatečné prostředky na armádu, aby armáda byla průběžně 

modernizovaná, abychom se účastnili zodpovědně misí v rámci našich spojeneckých závazků, 

a abychom naše spojenecké závazky plnili tak, jak jsme je přijali.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 28 (c. č. 110) 

Reynolds Koranteng: „A vidíte nějaké takové regiony, aby se diváci mohli orientovat, je to, je 

to Asie, která část Asie, je to Afrika, je to Latinská Amerika?“ 

Petr Pavel: „My máme poměrně čilou obchodní výměnu s Tchaj-wanem, která ale je dost často 

poznamenaná právě obavou z reakcí Číny, myslím si, že tady bychom se toho neměli bát a 

rozvoj vztahů podpořit.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 29 (c. č. 111) 

Reynolds Koranteng: „Na základě jakých pravidel byste pověřovali politiky sestavením vlády, 

byl by to vždycky vítěz voleb nebo by záleželo na dané situaci?“ 

Petr Pavel: „Prezident by měl být zárukou stability demokratického systému a měl by mít zájem 

na tom, aby co nejrychleji vznikla vláda s podporou v parlamentu. Takže bych pověřil toho, kdo 

bude mít šanci získat podporu v parlamentu.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 30 (c. č. 112) 

Reynolds Koranteng: „Jste připraven odmítnout kandidáty na ministry, i když to bude znamenat 

konflikt s premiérem?“ 

Petr Pavel: „Mně se vždycky příčilo kádrování ministrů, které dělal Miloš Zeman a myslím si, 

že za složení a výkon vlády je odpovědný premiér. Prezident by ho měl upozornit, a pokud 

možno ne cestou médií na své výhrady. A pokud premiér na tom konkrétním člověku bude trvat 

a prezident neshledá, že jeho výtky nejsou zásadního charakteru, které by mohly ohrožovat 

třeba demokracii nebo stabilitu země, tak by mu měl vyhovět.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 31 (c. č. 113) 

Reynolds Koranteng: „Tak kde jsou ty limity, kdybyste mluvil o bezpečnostních hrozbách, tak 

kde jsou ty limity, kdybyste do toho konfliktu šel (s premiérem – ohledně schvalování 

ministrů)?“ 

Petr Pavel: „Tak máme u nás strany a jedna z nich je i v parlamentu, které zastávají poměrně 

často poměrně extrémní názory, ať už se to týká našeho členství v NATO, nebo v Evropské unii, 

nebo našeho vztahu k Rusku, pokud by tato strana chtěla nominovat ministra na nějakou z 

klíčových funkcí, například vnitra, obrany, zahraničí, pak bych v tom opravdu viděl 
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bezpečnostní problém pro Českou republiku a v takovém případě bych takovému návrhu nejspíš 

nevyhověl.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 32 (c. č. 114) 

Reynolds Koranteng: „Vyhlašovali byste amnestii a za jakých okolností?“ 

Petr Pavel: „Nevidím (žádný důvod pro vyhlášení amnestie)“. [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 33 (c. č. 115) 

Reynolds Koranteng: „Jak byste nakládal s prezidentskou milostí, popřípadě abolicí?“ 

Petr Pavel: „Stejně velice detailní zkoumání a velice omezený počet případů, pokud vůbec, a 

hlavně vyhnout se tomu, co udělal Miloš Zeman v případě Miloše Baláka, tedy politicky 

motivovanou milost. To považuju za mimořádně škodlivé.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 34 (c. č. 116)  

Reynolds Koranteng: „Zasadíte se o větší podporu sportu jako prezident?“ 

Petr Pavel: „Ano.“ [TV Nova, 2023, A] 

Výrok 35 (c. č. 117) 

Reynolds Koranteng: „Co uděláte pro studenty?“ 

Petr Pavel: „Více s nimi mluvit, zprostředkovat jim i moderní historii. To, co vůbec znamená žít 

v demokratické společnosti a přitáhnout je k tomu, co nazýváme společenským a politickým 

děním.“ [TV Nova, 2023, A] 

„Prima“ 

Výrok 1 (c. č. 118) 

Terezie Tománková: „V čem ty vaše pochybnosti spočívají? V těch vyjádřeních, které dala 

(Danuše Nerudová) nebo ve způsobu těch vyjádření, prosím, popište co.“  

Petr Pavel: „Já jsem uvedl konkrétně několik důvodů, které mě k tomu vedou. A ty pochybnosti 

jsou, na jednu stranu se týkají zkušeností, které jsou z mého pohledu poměrně jednostranně 

orientované na akademickou obec. A druhá jsou právě některá zbrklá prohlášení, která mohou 

svědčit o právě nezkušenosti.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 2 (c. č. 119) 

Danuše Nerudová: „Mohu mít otázku? Považujete svůj vstup do komunistické strany za zbrklé 

chování, anebo za plánované rozhodnutí?“ 

Petr Pavel: „...No, to rozhodnutí jsem dělal v době, kdy bylo jednadvacet a rozhodně jsem neměl 

takovou informaci, jako mají dnešní jednadvacetiletí. Takže to samozřejmě z tohoto pohledu 
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považuji za chybu a mnohokrát jsem se k tomu otevřeně přihlásil.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 3 (c. č. 120) 

Terezie Tománková: „…Začnu u vás, pane Pavle, vy jste v kampani vysvětloval svou minulost. 

Byl jste členem KSČ, aspiroval jste na rozvědčíka vojenského zpravodajství. Vy jste řekl toto, 

mám velký respekt ke všem, kteří na pokrytectví tehdejšího režimu nepřistoupili. Mohu vám 

voliči věřit, že nepřistoupíte na jiná pokrytectví?“ 

Petr Pavel: „Já myslím, že stačí podívat se na těch posledních třiatřicet let a na to, co jsem těch 

třiatřicet let dělal. A pokud někdo potřebuje větší důkaz o loajalitě tomu, čemu věříte, než je 

obětování vlastního života nebo riziko obětování vlastního života, tak už nevím, jaký další větší 

důkaz by potřeboval.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 4 (c. č. 121) 

Terezie Tománková: „Nemáte obavu, že pokud byste se stal prezidentem, bude tento kostlivec 

z minulosti na vás pořád a pořád vypadávat? Vy se budete omlouvat a společnost to bude 

rozdělovat?“ 

Petr Pavel: „Já to takhle nevidím. Já musím říct, že jsem-li občas obviňován z bagatelizace své 

minulosti, tak musím říct, že jsem rozhodně nikdy nebagatelizoval to, že jsem byl náčelníkem 

generálního štábu demokratické země, nebo že jsem byl druhým nejvýše postaveným mužem v 

nejsilnější alianci demokratických zemí. A tím chci říct, že vnímám svoji historii jako celek ne 

jako pět, šest let před listopadem 1989 a následných třicet let po něm. Já si myslím, že kdo se 

na to podívá v tomto celku, tak si dokáže zhodnotit, za čím si stojím. A já si právě cením těch 

lidí, kteří byli bývalým režimem opravdu velice citelně poškozeni, a přesto dokázali překročit 

stín toho, té křivdy, toho ublížení a orientovat se ne podle nějakých nálepek podle, proti kterým 

nakonec vystupuje i paní profesorka. A zhodnotit si to tak, že je potřeba se na lidi dívat 

individuálně.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 5 (c. č. 122) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na slova Danuše Nerudové o tom, že by měla již nastoupit na 

významné pozice generace, která není zatížena komunistickou zkušeností. 

Petr Pavel: „…Já myslím, že paní profesorka teď právě do té skupiny, která by měla odejít, 

zařadila ty, kteří se zasloužili o to, v jakém systému teď žijeme.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 6 (c. č. 123) 

Terezie Tománková: „A já rovnou začnu u vás, pane Pavle. Fotíte se ve flanelu, ale fotíte se i 

s prezidentskou standartou ukradenou. Minulý týden jste napsal, že dojednáváte vrácení této 
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standardy na Hrad. Zcizili ji aktivisté ze skupiny Ztohoven v roce 2015. Na Hradě pak pověsily 

ty pověstné už červené obří trenýrky. Teď si kladou podmínku, že jí vrátí pouze tehdy, když 

nebude zvolený Andrej Babiš. Pane Pavle, proč využíváte kradený státní symbol v kampani? 

Nepolitikaříte s odsouzenými zloději?“ 

Petr Pavel: „Já to trochu uvedu na pravou míru. Tak za prvé k té odcizení té standarty došlo ne 

vinou toho, že by někdo se chtěl chovat kriminálně. Ale vinou toho, že náš současný prezident 

se zpronevěřil svému úřadu. Naprosto pošlapal jeho důstojnost a choval se tak, že si mnozí lidé 

říkali, že je potřeba s tím něco udělat. Z tohoto důvodu já jsem se i vyjádřil, že jejich motivaci 

rozumím. Ale to, co udělali, že neschvaluji. A když jsme byli, tuším, že to bylo v listopadu 

loňského roku na besedách v Broumově, kde nakonec byla i paní profesorka a někteří další 

prezidentští kandidáti. Tak tam jsem od Světlany Witowské, která kladla dotaz, slyšel, že 

standarda, tedy ne už celá. Ale, že stále je zachovaná. A tehdy mě napadlo, což mohlo 

napadnout nakonec i ostatní kandidáty, se pokusit tu standartu vrátit, protože jí vnímám 

nejenom jako státní symbol, ale jako voják jí vnímám opravdu ještě trochu silněji jako symbol. 

A proto jsem se rozhodl, že se alespoň zeptám, jestli by bylo možné tu standartu vrátit. A viděl 

jsem to jako návrat symbolu důstojnosti na Pražský hrad. Proto jsem se pokusil to dojednat.“ 

[FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 7 (c. č. 124) 

Terezie Tománková: „Rozumím a když, promiňte, když se vás teď policie, když vás teď Policie 

České republiky zeptá, kde ta věc je, tak jí odpovíte, nebo ne?“ 

Petr Pavel: „Já jsem to samozřejmě konzultoval s právníky. A nakonec dnes prohlášení 

Pražského hradu mě v tom ještě utvrdilo. Že ten, to, co bylo označováno za trestný čin, tak 

vlastně bylo posouzeno spíš jako přečin. A v případě přečinů není oznamovací povinnost. Takže 

já nemám jedinou povinnost policii oznamovat, kde v současné době ta standarta je. A já budu 

rád, když bude možné ji na Hrad vrátit. Ať už zvítězí kterýkoliv z kandidátů, kterého oni považují 

za demokratického, tedy s výjimkou absentujícího Andreje Babiše.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 8 (c. č. 125) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na otázku ze strany Danuše Nerudové, ohledně potenciálního 

střetu zájmů Petra Pavla z důvodu úzkého vztahu s Petrem Kolářem. 

Petr Pavel: „Ono to je docela jednoduché. My s Petrem Kolářem nejsme manželé a máme 

striktně oddělené kariéry.“ [FTV Prima, 2023, A] 
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Výrok 9 (c. č. 126) 

Terezie Tománková: „Jmenujete v případě svého zvolení Petra Hladíka z KDU-ČSL ministrem 

životního prostředí? Pokud ano proč, pokud ne proč?“ 

Petr Pavel: „Já jsem toho názoru, že za vládu odpovídá premiér a prezident by mu neměl 

zasahovat do jeho pravomocí. Pokud by premiér trval na tom, že pan Hladík je vhodným 

kandidátem i přes všechny možné výhrady, pak bych s jeho jmenováním neotálel.“ [FTV Prima, 

2023, A] 

Výrok 10 (c. č. 127) 

Terezie Tománková: „Měla by se zvýšit daň z příjmu fyzických osob na výši před zrušením 

superhrubé mzdy, pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Já jsem toho názoru, že je nezbytné se podívat na celý systém daní, ne pouze na 

jednotlivé daně. Na jejich zjednodušení, na jejich zpřehlednění. Tam by byly určitě místa, na 

kterých by se dalo, dalo hodně ušetřit a přinést peněz do státního rozpočtu. Myslím, že bavit se 

o jednotlivých daních má smysl, až když budeme mít celý systém popsaný.“ 

[FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 11 (c. č. 128) 

Terezie Tománková: „Navrhl, navrhl byste jako ústavního soudce někoho, kdo byl členem KSČ, 

prosím, zdůvodněte to své rozhodnutí.“ 

Petr Pavel: „Já bych se samozřejmě díval bez nálepek na to, o jakého se jedná člověka. Jestli 

je to člověk, který splňuje všechna kritéria, která jsou pro tuto funkci stanovena. A pokud by 

neměl ve své polistopadové historii žádné škraloupy, tak bych jeho předlistopadové členství v 

KSČ jako diskvalifikující neviděl.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 12 (c. č. 129) 

Terezie Tománková: „Vy říkáte, že byste nechali na premiérovi (volba ministrů). Je nějaká, 

nějaký bod, nějaká linie, kdybyste řekli, ne tohoto člověka už nejmenuju, nebo byste prostě 

jmenovali kohokoliv, kdo vám jakýkoliv premiér navrhne? Protože my nevíme, jestli a kdo bude 

premiérem za případného vašeho funkční období, pane Pavle…. Pan premiér Andrej Babiš za 

vám přijde a řekne, Tomio Okamura bude ministr školství.“ 

Petr Pavel: „To je hodně silný příběh. No, tak tady bych viděl opravdu jako nejenom 

bezpečnostní riziko, ale i možná jako mravní ohrožení výchovy mládeže.“ 

[FTV Prima, 2023, A] 
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Výrok 13 (c. č. 130) 

Terezie Tománková: „Čili takového ministra (Tomia Okamuru ministrem školství) byste 

nejmenoval, čili i vy máte, i vy si dovedete představit, že byste odmítal jmenovat ministry 

premiérovi?“ 

Petr Pavel: „Dovedu si to za určitých krajních okolností představit ano.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 14 (c. č. 131) 

Terezie Tománková: „…Jak byste vy jako prezident, prezidentka postupovali, kdyby byly ty 

vaše první kroky v době ekonomické energetické krize, pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Já si myslím, že ten základ je v komunikaci. To je to, co dnes vidíme opravdu jako 

velice pokřivené anebo vůbec. Prezident s vládou nebo s premiérem komunikuje spíš 

sporadicky. A v časech krize by s ním měl mluvit mnohem častěji.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 15 (c. č. 132) 

Terezie Tománková: „Oni se scházejí (prezident a premiér), pan premiér chodí na Hrad, 

scházejí se tam i ministři, nějakým způsobem spolu komunikují.“ 

Petr Pavel: „Přece jenom, přece jenom si myslím, že by ta komunikace v době krize měla být 

častější. Kdyby prezident měl využít své možnosti, chodit na jednání vlády, případně na jednání 

komor parlamentu. Zvát si k sobě odborníky, a hlavně formulovat možná řešení, a potom vládu 

konfrontovat s těmi řešeními, která povedou k cíli.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 16 (c. č. 133) 

Terezie Tománková: „Byl byste v této oblasti aktivní, nebo dokonce aktivistický prezident?“ 

Petr Pavel: „Aktivistický určitě ne, byl bych aktivní, ale nepřekračoval bych pravomoce 

prezidenta.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 17 (c. č. 134) 

Terezie Tománková: „…Výdaje na důchody jsou mandatorní. To znamená zákonné, povinné. 

Vláda Petra Fialy teď chce, aby se stejně povinnými staly i zvýšené výdaje na obranu ve výši 

2 % HDP. Je to správně?“ 

Petr Pavel: „Nejenom vláda, ale i každý, kdo řeší nějaký rezortní anebo rozpočet organizace, 

tak se musí smířit s tím, že některé priority se nedají řešit buď, anebo, ale je třeba je řešit 

souběžně. A v tomto případě bezpečnost je skutečně základem všeho ostatního, protože pokud 

nebudeme žít v bezpečí, tak ani ostatní složky společnosti asi nebudou fungovat. A vzhledem k 

tomu, jaká je bezpečnostní situace, tak určitě výdaje na obranu nutné jsou.“ 

[FTV Prima, 2023 A] 
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Výrok 18 (c. č. 135) 

Terezie Tománková: „Potřebuje Česká republika zákon, který by umožňoval trestat 

dezinformace?“ 

Petr Pavel: „Demokracie je zranitelná tím, že je otevřená, že poskytuje lidem nejvíce svobod. A 

z toho také plyne i riziko pro ní. Dezinformace jsou zbraní současnosti. A pokud se má 

demokracie bránit, tak musí mít nejenom zbraně v tom klasickém slova smyslu, ale musí taky 

být schopná bránit se v tom informačním prostoru. Proto si myslím, že je nezbytné, abychom 

zrcadlili zákony a normy, které nás brání v tom fyzickém světě i v tom virtuálním.“ 

[FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 19 (c. č. 136)  

Terezie Tománková: „Prezident Miloš Zeman mluvil toto pondělí čtyřicet pět minut se Si Ťin-

pchingem, prezidentem Čínské lidové republiky. Videohovor se konal na návrh čínské strany. 

Jaký by byl váš vztah s Čínou a s čínským prezidentem?“ 

Petr Pavel: „Čína je bezpochyby totalitním systémem, který porušuje lidská práva, to bychom 

určitě ignorovat neměli. A náš přístup k Číně by rozhodně neměl být takový, že ekonomické 

zájmy převáží nad těmi lidskoprávními.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 20 (c. č. 137) 

Terezie Tománková: „Můžete mi, prosím, říct, jak byste postupovali vy, jako prezident, 

prezidentka. Pokud by vás čínský prezident poprosil o videohovor, akceptovali byste to, nebo 

ne?“ 

Petr Pavel: „V takovéhle situaci se vždycky dopředu dojednává obsah toho hovoru. Takže určitě 

by záleželo na tom, co by mělo být obsahem toho hovoru.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 21 (c. č. 138) 

Terezie Tománková: „Co by byl ten obsah, který byste potom akceptoval videohovor s čínským 

prezidentem a který ne už?“ 

Petr Pavel: „No, pokud by se jednalo o například naše ekonomické zájmy v Číně, které už 

existují a které by mohly být ohroženy, pak se jistě stojí za to si vyslechnout, o co čínské straně 

jde. Nebo kdyby třeba prezident Si řekl, že už nechce dál podporovat Rusko v jeho válce proti 

Ukrajině, pak by to jistě za komunikaci stálo.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 22 (c. č. 139) 

Terezie Tománková: „Rusko útočí na Ukrajině, už bezmála už to bude skoro rok v únoru. Jakou 

pozici byste zaujal jako prezident ve vztahu k Rusku v tuto chvíli? Jednat s Ruskem, nejednat s 
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Ruskem? Na co čekat, co byste prosazoval?“ 

Petr Pavel: „Rusko v tuto dobu je státem, který se chová jako válečný zločinec, o tom není 

pochyb. A pokud neprojeví alespoň elementární snahu o to vstoupit do jednání, to znamená 

nezastaví palbu a nebude ochotno zahájit mírová jednání, pak jednání s Ruskem nemá smysl. 

Tím bychom ho jenom podpořili.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 23 (c. č. 140) 

Terezie Tománková: „Jak dál hledat vztahy s Ruskem po válce? Pokud válka skončí, což si 

všichni přejeme, jak dál jednat s Ruskem? Kde na ty vztahy navázat, jestli je vůbec na co 

navazovat?“ 

Petr Pavel: „Je těžko něco navazovat. Na druhou stranu a priori odmítat jakékoliv budoucí 

vztahy s Ruskem, by taky nebylo rozumné. Protože můžeme předpokládat, že i v Rusku, i když 

je to dnes málo pravděpodobné, nakonec zvítězí alespoň částečně zdravý rozum a že Rusko 

bude ochotno zahájit normálnější vztahy s okolním světem. A v takovém případě bychom měli 

být připraveni s ním jednat. Ale jednat s ním z pozice respektu, jednat s ním z pozice respektu 

k mezinárodnímu právu a uznání suverenity ostatních zemí.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 24 (c. č. 141) 

Terezie Tománková: „Jaká pozice vás jako prezidenta by byla směrem k Maďarsku a k 

maďarskému premiérovi Viktoru Orbánovi?“ 

Petr Pavel: „Velice obezřetná v tuto dobu, protože Viktor Orbán prošel poměrně velkým 

názorovým vývojem za dobu své politické kariéry. Od velice progresivního mladého liberála až 

k velice konzervativnímu politiku dnešních dní. Řada jeho názorů není kompatibilní s tím, jak 

vidíme svět my. A i z toho důvodu, já bych byl s Viktorem Orbánem velice opatrný.“ [FTV 

Prima, 2023, A] 

Výrok 25 (c. č. 142) 

Terezie Tománková: „Vy jste, pane Pavle, kroutil nesouhlasně hlavou, když paní Nerudová 

říkala, že V4 je alternativou k Evropě, pojďte reagovat.“ 

Petr Pavel: „V4 rozhodně není alternativou k Evropské unii. Když se podíváme na rozsah 

činnosti Evropské unie, tak V4 představuje pouze výseč. Navíc V4 je v tomto kontextu spíše 

subregionální organizací, zatímco Evropská unie je plnohodnotnou regionální organizací. A 

určitě bychom oni neměli, o V4 neměli uvažovat jako o jakékoliv alternativě k Evropské unii.“ 

[FTV Prima, 2023, A] 
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Výrok 26 (c. č. 143) 

Terezie Tománková: „Ten tlak (na Viktora Orbána), který zmiňuje paní Nerudová, že bychom 

mohli vytvářet, s tím souhlasíte, nebo nikoliv?“ 

Petr Pavel: „V4 vznikla s původním cílem dostat ty původně tři, pak 4 země do Evropské unie a 

do NATO, to se povedlo. Pak jsme dlouhou dobu hledali identitu a obsah činnosti pro V4. Já 

jsem se účastnil mnoha jednání jako náčelník generálního štábu a vím, jak bolestné to bylo, 

přijít s čímkoliv rozumím. A dnes, kdy se v řadě věcí tak lišíme, v řadě zásadních pohledů, třeba 

s Maďarskem na situaci na Ukrajině, případně na energetickou krizi, tak se velice těžko hledají 

společná témata. Buďto bychom se měli zamyslet nad tím, jestli V4 nějak překonfigurovat, 

například rozšířit o některé další středoevropské a východoevropské země, nebo jestli jí dát 

nový obsah, anebo jestli ten formát úplně neopustit, protože nepřináší to, co bychom od něho 

očekávali.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Výrok 27 (c. č. 144) 

Poznámka: Závěrečné slovo Petra Pavla v debatě. 

Petr Pavel: „Co budete mít z toho, když přijdete k volbám a hodíte to Petru Pavlovi? To, co 

všem voličům nabízím, je klidné a zkušené vedení, založené na moji celoživotní praxi a práci 

pro tuto zemi, ať už doma, nebo v zahraničí, v krizích i za války. I si dnes procházíme obdobím, 

které je složité. Žijeme nejistotou, obavami z války a jejich dopadu na naše životy a také z toho, 

že se téměř všechno zdražuje. A je určitě dobré mít naději, že bude líp, ale ještě lepší je mít plán 

a vědět, jak na to, takže pojďme do toho, a hlavně s klidem.“ [FTV Prima, 2023, A] 

Debaty před druhým kolem 

„Česká televize“ 

Výrok 1 (c. č. 145) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na nařčení Andreje Babiše, že chce vyslat vojáky na Ukrajinu. 

Petr Pavel: „Já bych na to s dovolením zareagoval, vy jste tam asi nepostřehl, že se tam píše o 

zajištění humanitárního koridoru. Máte něco úplně jiného. To není vyslání bojových jednotek. 

To je o zajištění evakuace uprchlíků, a naopak transfer humanitární pomoci. Pokud by se k 

něčemu takovému NATO rozhodlo, pak to samozřejmě dává smysl, ale nebyla by to bojová 

mise. To je něco úplně jiného. Takže vy jste jenom nepochopil obsah toho tweetu.“ [Česká 

televize, 2023, B] 
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Výrok 2 (c. č. 146) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na nařčení od Andreje Babiše, že nevěří v trvalý mír. 

Petr Pavel: „Já jsem řekl, že trvalý mír je iluze. Trvalý mír skutečně je iluze, protože když se 

podíváte na historii, tak zjistíte, že lidská historie je historií konfliktů, a proto nemá smysl mluvit 

o něčem jako trvalý mír, což ale neznamená, že bychom o mír neměli vždycky usilovat, to se 

přece nějak nevylučuje. Jenom vytrháváte slovíčka z kontextu tak, jak se vám to hodí. A jenom 

matete pojmy.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 3 (c. č. 147) 

Andrej Babiš: „Ale já jen čerpám z toho, co bylo. Já se jen ptám, proč máte na Instagramu 

fotku člověka, který je dneska na čele ruské armády, která zabíjí lidi a jednal jste po anexi 

Krymu. To je konstatování, je to fakt.“ 

Petr Pavel: „Tak já vám to řeknu. Bylo to právě proto, že mi jde o mír v rozporu s tím, co říkáte, 

protože vždycky je lepší jednat než válčit. Po anexi Krymu nastalo dvouleté období, ve kterém 

NATO s Ruskem v podstatě nekomunikovalo. A bylo nám všem jasné, že nekomunikovat 

znamená prohlubovat vzájemné nedorozumění a dovést možná nějakou banální situaci ke 

konfliktu, takže z pověření 30 zemí jsem jednal s generálem Gerasimovem. A samozřejmě ta 

moje příprava probíhala i v Severoatlantické radě a byla posvěcena všemi 30 členskými státy, 

jinak bych tam ani jednat nemohl.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 4 (c. č. 148) 

Poznámka: Andrej Babiš obvinil Petra Pavla, že v roce 1968 vítal vojska Varšavské smlouvy. 

Petr Pavel: „Ne ne ne, právě, že ne, ona to interpretovala, to je trochu rozdíl. A v tom životopise 

je napsáno, že jsme tehdy tady měli na návštěvě přátele ze Sovětského svazu a na nich, že mi 

táta vysvětlil, jak se na to dívat. Ne na tu invazi, ale na to, jak se tehdy tady obracela nálada 

proti všem Rusům a táta se mi snažil jako malýmu klukovi vysvětlit, že nenávist vůči Rusům 

nemusí být univerzální, protože mnoho z nich tu invazi ani nechtělo a rozhodně si nezaslouží 

takovýhle odsouzení. Na tom není vůbec nic špatnýho. A takhle to bylo. Já jsem nikdy v životě 

se nemusel vyjadřovat k invazi roku 68. Nikdy jsem ji nevítal. A v žádném mém životopise nic 

takového nenajdete. Takže si nevymýšlejte. A jestli mě chcete srovnávat s panem Skálou, tak 

jste si asi nevšiml, že já jsem byl členem KSČ do roku 89, podobně jako vy, ale hlásil jsem se k 

tomu a řekl jsem, že to je moje chyba. Pan Skála je komunistou a stalinistou dodnes, což jste si 

možná nevšiml tohoto rozdílu.“ [Česká televize, 2023, B] 
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Výrok 5 (c. č. 149) 

Martin Řezníček: „Pojďme dál. Pojďme k aktuálním věcem. Prezident Zeman v závěru 

funkčního období udělil milost Janě Nečasové. Zároveň se objevila informace, že chtěl zastavit 

vyšetřování svých nejbližších spolupracovníků abolicí, je to ve věci skartace tajné zprávy o 

zapojení Rusů do výbuchu ve Vrběticích a v případu důstojníka BIS, který vynášel zprávy o 

odposleších Zemanova okolí, což ovšem podle těch informací, které máme k dispozici, premiér 

Fiala odmítl kontrasignovat. Pokud byste se oba dva dostali do prezidentského úřadu, lépe 

řečeno, pokud by jeden z vás se dostal prezidentského úřadu, hodláte v téhle té věci něco 

podniknout, pane Pavle?“ [Česká televize, 2023, B] 

Petr Pavel: „Já musím říct, že já tyhle informace považuju za další z výsměchů prezidenta 

Zemana právu a nezávislosti soudu, protože prezident by se v žádném případě neměl stavět nad 

soudy. Neměl by vstupovat do procesu, kdy je to vnímáno jako politické rozhodnutí. Pokud by 

něco takového udělal, pak by to určitě stálo za podnět k Ústavnímu soudu nebo Nejvyššímu 

správnímu soudu, aby posoudil správnost takového rozhodnutí.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 6 (c. č. 150) 

Martin Řezníček: „A tenhle ten podnět (k Ústavnímu soudu nebo Nejvyššímu správnímu soudu 

kvůli kontroverzní milosti a abolici Miloše Zemana) byste vy podal, inicioval?“ 

Petr Pavel: „Já bych ho určitě inicioval, protože bych ho opravdu považoval za výsměch 

spravedlnosti.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 7 (c. č. 151) 

Martin Řezníček: „Chtěl byste si pozvat úředníky, prověřit nakládání s dokumenty na Hradě?“ 

Petr Pavel: „No, když se podíváte na ty informace, které mám já z médií asi jako všichni, tak 

bylo asi 38 utajovaných zpráv skartováno v rozporu s pravidly. Běžně za tohle to by člověk, 

který to rozhodl, přišel o prověrku a tím pádem o práci. Pokud nic takového se nestalo, byla 

tam vyměřena jenom nějaká správní pokuta, tak je to opět porušení pravidel. Já si myslím, že 

to je právě na tom to špatné, že tady pravidla pro někoho platí a pro někoho ne.“ [Česká 

televize, 2023, B] 

Výrok 8 (c. č. 152) 

Martin Řezníček: „Prezident Zeman po tomto útoku (ve Vrběticích) prohlásil, a to 

pravděpodobně asi oba dva víte, že je více vyšetřovacích verzí. Váš protikandidát, tehdy 

premiér řekl, že šlo o útok na zboží, respektive materiál, pak jste se za tu formulaci se zbožím 

omluvil. Co se stalo podle vašeho názoru ve Vrběticích. Vy jste byl v tu dobu, pokud se nepletu, 

náčelníkem generálního štábu.“ 
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Petr Pavel: „Já jsem to komentoval jako akt terorismu. A protože to byli pracovníci Vojenské 

zpravodajské služby, které vydávají příkazy nejvyšší politická místa, tak lze s jistotou říci, že to 

byl akt státního terorismu Ruska proti České republice, a to jsem říkal už tehdy.“ [Česká 

televize, 2023, B] 

Výrok 9 (c. č. 153) 

Martin Řezníček: „Ale stát se může cokoliv (že by kabinet Petra Fialy nedostal důvěru).“ 

Petr Pavel: „Ale pokud by důvěru nezískala, tak pak vláda bez důvěry nemůže vládnout. Pak by 

asi muselo dojít k tomu, že budou předčasné volby.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 10 (c. č. 154) 

Martin Řezníček: „Pověřil byste někoho sestavením vlády? Pokoušel byste se o to?“ 

Petr Pavel: „Muselo by dojít k předčasným volbám a pak bych pověřil toho, kdo bude mít 

největší šanci sestavit funkční vládu s důvěrou.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 11 (c. č. 155) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, ukázala tahleta situace (jmenování kabinetu), že prezident může 

být ve složité situaci, když je zároveň šéfem nejsilnější strany ve Sněmovně?“ 

Petr Pavel: „Já bych ještě na úvod se trochu ohradil proti tomu, že jsem vládním kandidátem. 

Za prvé, vláda je složená z trojkoalice, a potom ještě Piráti, STAN, já jsem dostal podporu od 

trojkoalice, tedy Spolu, takže to není celá vláda. A navíc, pokud vás někdo podpoří, tak nejste 

jejich kandidátem. Vy (Andrej Babiš) jste stranický kandidát, podpořil vás prezident Zeman, 

podpořilo vás KSČM a taky o vás neříkám, že jste kandidátem KSČM. Kdybych použil tu vaši 

logiku, tak bych to taky asi mohl říkat. Já myslím, že tohle můžete klidně nechat, protože tomu 

tak není. Já jsem přesvědčen o tom, že stranický kandidát samozřejmě může být legitimně 

prezidentem, na druhou stranu, když někdo kandiduje jako nezávislý, opře se ne o hlasy svých 

poslanců, ale o hlasy občanů, tak je opravdu nezávislým kandidátem. Já nejsem vládním 

kandidátem a vládu jsem v řadě případů kritizoval. Takže já myslím, že tohle byste klidně mohl 

nechat, protože je to nefér.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 12 (c. č. 156) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na obvinění Andrejem Babišem, že je „vládním kandidátem“. 

Petr Pavel: „No, tak když už teda to chcete takhle, tak dobře. Vy jste použil v předchozí debatě, 

že pokud bude Pavel zvolen, tak tady nastane nová totalita. A já bych možná se vrátil trošku 

zpátky, když jste ještě nedávno mluvil o tom, že byste chtěl řídit stát jako firmu. Vy k tomu 

směřujete. Opravdu. Protože pokud byste se stal prezidentem, tak budete mít příští vládu, 
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protože samozřejmě byste určitě pomohl hnutí ANO, aby v případě, že vyhraje volby, tak bylo 

tou vládní stranou, a pak byste opravdu mohl ten stát řídit jako svoji firmu, protože pak by se 

celá Česká republika stala vaším Agrofertem. Nezlobte se na mě, ale já rozhodně nejsem takto 

závislým kandidátem. A v případě, že bych byl zvolen, tak rozhodně žádná nová totalita nehrozí. 

To je jenom další vaše strašení lidí. Já myslím, že už byste toho mohl nechat a začít se bavit 

jako dospělý člověk.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 13 (c. č. 157) 

Poznámka: Andrej Babiš obviňuje Petra Pavla, že „v podstatě pro naši zemi jste neudělal vůbec 

nic“. [Česká televize, 2023, B]. 

Petr Pavel: „Vy jste tady použil slovo, že těm lidem našim chcete pomáhat. Vy jste jim pomáhal 

tím, že jste jim rozdával cukrátka a zadlužil jste tuhle zemi nejvíce v její historii. Takže to 

neříkejte, že jste jim pomohl. Vy jste možná jim rozdal něco, co se jim líbí, ale už jste jim neřekl, 

že ty dluhy, který jste nadělal, bude muset někdo zaplatit. A ten někdo budou nejspíš děti těch 

lidí, který vy jste si takhle kupoval. Takže neříkejte, co jste pro tuhletu zemi udělal. Vy jste jí 

uškodil.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 14 (c. č. 158) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o státním dluhu. 

Petr Pavel: „Já si myslím, že každý soudný člověk v téhle zemi moc dobře ví, že s rodinným 

rozpočtem musí zacházet zodpovědně. A s tím státním je to úplně stejné. Nemůžu utratit víc, než 

si vydělám. A to je přesně to, co vy jste dělal. Vy jste rozdával lidem, ale na úkor budoucnosti. 

Protože ten dluh, který jste vytvořil, těch 420 miliard, ten každá následující vláda ještě po 

několik možná vlád bude muset snižovat. Takže neříkejte, prosím vás, co jste dobrého udělal 

pro tuhletu zemi, protože vy jste si pouze kupoval přízeň lidí.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 15 (c. č. 159) 

Martin Řezníček: „Tak my bychom byli rádi, pokud byste v téhleté debatě nastolil jedno téma, 

které považujete za důležité, možná nejdůležitější. Jaké téma byste zvolil a proč?“ 

Petr Pavel: „Asi to nejurgentnější v dnešní době je inflace. Dostat zase pod kontrolu inflaci. 

Kdybych měl jmenovat jenom jedno.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 16 (c. č. 160) 

Martin Řezníček: „Jak byste k tomu (inflaci) přistupoval jako prezident, který má omezené 

pravomoci?“ 

Petr Pavel: „Prezident v omezování inflace opravdu nemá velké pravomoci, protože je to 
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především věcí centrální banky, a potom k tomu může přispět svoji zodpovědnou politiku i 

vláda. Tím, že bude snižovat deficit státního rozpočtu.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 17 (c. č. 161) 

Martin Řezníček: „Takže byste apeloval na vládu, aby snižovala deficit?“ 

Petr Pavel: „S vládou samozřejmě bych mohl jednat asi více než s českou centrální bankou.“ 

[Česká televize, 2023, B] 

Výrok 18 (c. č. 162) 

Martin Řezníček: „Tak, pane Pavle, stejná otázka, jak byste vysvětlil ten rozdíl mezi vaší 

komunistickou minulostí a komunistickou minulostí zde přítomného pana Babiše?“ 

Petr Pavel: „Já jsem ji vysvětloval mnohokrát a stavěl jsem se k tomu vždycky tak, že jsem říkal, 

jak věci byly. To znamená, mezi roky 1985-89 jsem byl členem KSČ, v roce 1989 jsem vystoupil, 

v poslední rok, v roce 1988-9 jsem byl v kurzu vojenského zpravodajství, do kterého jsem 

nastoupil v létě 1988, a v tom kurzu jsem byl předsedou té základní organizace té naší malé 

skupiny studentské. Obsahem toho prvního roku byla francouzština, kterou jsem se učil na 

Vojenské akademii v Brně, a nikdy jsem práci vojenského zpravodajce v komunistickém režimu 

nevykonával. Takže jakékoliv obviňování z toho, že jsem byl komunistický rozvědčík, je nesmysl, 

protože to prostě ani časově nevychází.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 19 (c. č. 163) 

Martin Řezníček: „Ale předpokládám, že s panem Skálou byste se asi nepotkal.“ 

Petr Pavel: „No, tak pan Skála tím komunistou zůstal dodnes. Já jsem se s tím rozešel v roce 

1989.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 20 (c. č. 164) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o pomoci Ukrajině. 

Petr Pavel: „Je to především, je to především vinou inflace, za kterou nenese vinu tahle (první 

Fialova) vláda, to zase pan Babiš samozřejmě překrucuje. Ono je opravdu jednoduché, neustále 

to točit na těch emotivních tématech, že samoživitelky nedostávají včas dávky. S tím já naprosto 

souhlasím a je mnohokrát jsem i vládu kritizoval za to, že její pomoc není dostatečně adresná 

a že nepřichází včas, ale to neznamená, že bychom neměli zároveň s tím řešit pomoc Ukrajině 

a skutečně naše pomoc Ukrajině má v důsledku alespoň částečné snížení komfortu života pro 

nás a není to vinou naší pomoci Ukrajině. Je to vinou války, kterou na Ukrajině vede Rusko. Ta 

má ta má za následek nejenom inflaci, ale má za následek i to, že život u nás není tak 

jednoduchý, jako byl za vaší (Babišovy) vlády. To zřejmě asi uznáte.“ [Česká televize, 2023, B] 
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Výrok 21 (c. č. 165) 

Martin Řezníček: „Tak pane Pavle, prosím, pokud by bylo napadeno Polsko nebo pobaltské 

státy, měli bychom poslat vojáky?“ 

Petr Pavel: „Pan Babiš asi žije v jiném světě. Jo, my jsme se stali členem NATO právě proto, 

abychom zajistili mír, protože NATO je dnes nejsilnější obrannou ne útočnou organizací ve 

světě a jeho členské státy představují 50 % světového HDP. A, pokud tedy jste říkal, že o těch 

organizacích něco víte, tak asi víte, i to, že základním principem fungování NATO je odstrašení 

nebo taky bychom mohli použít lepší český výraz odrazení od války, takže to, že my se 

připravujeme na možný konflikt není proto, že bychom do něho chtěli jít, ale abychom odradili 

kohokoliv zaútočit na kteroukoliv členskou zemi. Takhle NATO funguje, ale zároveň funguje 

tak, že je-li kterýkoliv ze členů napaden, tak ty ostatní mu přijdou na pomoc. To je ten čl. 5, a 

když už teda jsme členem nějaké takové organizace, tak nejenom, že z toho těžíme v rámci té 

kolektivní bezpečnosti, ale taky do toho něco dáváme, a to je ten náš závazek. Účastnit se 

společně, když bude napaden někdo jiný. Já chápu, že vám je to cizí, ale takhle ta organizace 

prostě funguje.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 22 (c. č. 166) 

Andrej Babiš: „Když teda byl (Petr Pavel) takový významný zastupitel NATO, tak on si povídal 

s tím Gerasimovem, dá si ho na Instagram a stále mluví oba, tak měl tomu zabránit ne.“ 

Petr Pavel: „Vy jste neuvěřitelný manipulátor opravdu já to nebudu komentovat, abych vám 

zase nevracel stejnou mincí. Důležité je, abychom v takovéhle situaci zajistili koordinaci s 

našimi spojenci, takže určitě by bylo důležité zavolat si asi na jednom z prvních míst s naším 

velvyslancem při NATO, abych znal do detailu situaci, jak to NATO zrovna vypadá, jak se k 

tomu spojenci staví, protože jedna věc je čl. 5 druhá věc je, jestli a za jakých okolností bude 

přijato rozhodnutí ten čl. 5 aktivovat, protože on není aktivován automaticky, no ale většinou k 

takové situaci nedochází z čistého nebe má to nějakou genezi, takže určitě bychom měli dopředu 

zprávy nejenom našich zpravodajských služeb, ale i spojeneckých, na základě kterých už 

bychom mohli vyhodnocovat, jestli taková situace je pravděpodobná nebo není.“ [Česká 

televize, 2023, B] 

Výrok 23 (c. č. 167) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, v čem by vaše praxe, praxe člověka, který velel armádě se 

projevila v roli vrchního velitele ozbrojených sil, pokud by se stal prezidentem. V čem by to 

bylo jiné, pokud od situace, kdyby se tím prezidentem stal civil, v uvozovkách.“ 

Petr Pavel: „No role prezidenta ve vztahu k ozbrojeným silám jako vrchního velitele není v 
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žádném řízení. Vrchní velitel, i když se jmenuje velitel, tak nevelí, ale je tím, kdo jmenuje 

generály, kdo podepisuje základní řády, uděluje čestné prapory, ale není to ten, kdo by 

schvaloval armádní plány od zajištění obrany máme vládu a samozřejmě ministra obrany a 

náčelníka generálního štábu. Ale kromě toho jsme také členy NATO, kde máme jasné 

spojenecké vazby a v případě, že se budeme bavit o zajištění kolektivní obrany, tak většina těch 

opatření už je dopředu předjednaných. Má i politické schválení tak, aby se mohla činnost 

zajištění obrany rozjet bez toho, že budou se muset svolávat nějaká politická jednání, myslím 

si, že v tomto ohledu je sice dobře, když prezident armádě rozumí, ale není to naprosto nezbytný 

předpoklad.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 24 (c. č. 168) 

Martin Řezníček: „Hospodaření státu v ideální kondici není, bez zvyšování daní, říkají mnozí, 

to možná nepůjde. Prezident toho moc ovlivnit nemůže, ale silný hlas z titulu své funkce má, 

kdyby vláda přišla s návrhem na zvýšení daně z příjmů lidí nebo firem, jak vysoké navýšení by 

mělo ještě vaši podporu, pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Já bych to takhle vůbec neviděl. Já bych chtěl vědět, jak budou koncipovat celý 

systém daní, protože to není jenom o jednotlivých daních a zajímalo by mě, jak bude ten systém 

vyvážený, protože zvýšit jenom některou daň nedává moc smysl, protože ten řetěz důsledků by 

potom mohl vyvolat víc špatného než dobrého.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 25 (c. č. 169) 

Martin Řezníček: „Ale v principu nevylučujete podporu zvýšení daní, chápu to správně.“ 

Petr Pavel: „Ono, když se na to podíváme, tak, pokud nebude mít vláda dostatečný příjem, tak 

nebude schopna zajistit fungování státu a v dnešní době i ta výše deficitu ukazuje, že asi musíme 

hledat zdroje, pokud je nenajdeme na straně výdajů státu na vlastní chod, tak budeme muset se 

asi podívat na celý systém daní.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 26 (c. č. 170)  

Martin Řezníček: „Pane Pavle, zpátky k tomu slibu, který tehdy padl, pokud byste byl 

prezidentem, tlačil byste na splnění tohohle slibu, to znamená, že superhrubá mzda, lépe řečeno, 

její zrušení má být časově určené.“ 

Petr Pavel: „No, já myslím, že superhrubá mzda byla anomálie a byli jsme vlastně asi jedinou 

zemí v Evropě, která ji měla. Velice to deformovalo i vnímání nebo porovnávání mezd a daní s 

našimi partnery v Evropské unii, takže jako nesystémový krok její zrušení vítám a myslím si, že 

by neměla být obnovena, protože by to opět vneslo komplikaci do našeho systému.“ [Česká 

televize, 2023, B] 
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Výrok 27 (c. č. 171) 

Martin Řezníček: „Bývalý guvernér České národní banky Jiří Rusnok prorokuje Česku dlouhé 

období vysoké inflace. Souhlasíte s protiinflační politikou nynějšího vedení centrální banky, kde 

připomínám prezident má i stavu míru kompetencí v jmenování bankovní rady.“ 

Petr Pavel: „No pouze jmenování bankovní rady, ale ne v tom, jak bude rozhodovat. Já si 

myslím, že tak, jak jsem měl možnost se o tom bavit s řadou ekonomů, kteří tomu rozhodně 

rozumí více než já nebo než pan Babiš, tak ti říkají, že léčba inflace u nás dnes musí proběhnout 

velice rychle a razantním způsobem. Navrhují, byť dočasné ale zvýšení úrokových sazeb. Je to 

doporučení nejenom našich ekonomů, ale doporučení ekonomů z měnového fondu, také z 

evropské centrální banky. Tady dnešní vedení České národní banky sleduje úplně opačný 

Kurz.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 28 (c. č. 172) 

Martin Řezníček: „Co s tím chcete jako prezident udělat? (S tím, co podle informací Petra Pavla 

schází mladé generaci).“ 

Petr Pavel: „No, já si myslím, že to nejjednodušší, co se pro to dá dělat. Je mladé lidi k tomu 

přizvat, a to nejenom tím, že bude Hrad i komunikačně otevřen nejenom fyzicky a že bude 

komunikovat způsobem, který bude pro mladé lidi přitažlivý a srozumitelný, že bude 

organizovat akce, na kterých se mohou mladí lidé podílet, ať už to jsou třeba dny otevřených 

dveří nebo stáže. Nejenom u prezidentské kanceláře třeba, ale i u jiných ústavních institucí, že 

budou se účastnit seminářů a těch akcí, které studenti dělají, jako jsou různé studentské 

parlamenty simulace organizací, jako je Evropská unie, NATO, OSN třeba pod záštitou 

prezidenta a který se toho sám zúčastní. To jsou všechno věci, které mladé lidi k tomu mohou 

přitáhnout a budou se cítit být součástí nejenom řešení toho problému, ale nakonec i širší 

diskuse.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 29 (c. č. 173) 

Martin Řezníček: „Jedno z témat, o kterém v kampani mluvila žena, která vám vyslovila 

podporu a objevuje se s vámi na mítincích je Danuše Nerudová, je domácí násilí. Podle 

statistiky je v Česku každé čtvrté dítě vystaveno násilí, ať už se přímo páchá na něm, anebo je 

toho svědkem, například v rodině v domácnosti. Prezident jmenuje soudce, včetně těch 

ústavních, takže jistá pravomoc jistá vazba tady být může. Budete tohleto téma zvedat? Pokud 

ano, tak jak pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Problematika domácího násilí je i obsahem istanbulské deklarace, úmluva ano a 

tu jsme zatím stále ještě neratifikovali. Já si myslím, že tady by asi mohla být učiněn první krok, 
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abychom tu úmluvu deklarovali a abychom tu úmluvu přijali a ratifikovali, protože není důvod 

se tomu nějak vyhýbat a zatím k tomu vlády nenašli odvahu. Já si myslím, že bychom to měli 

udělat, protože to samo o sobě bude znamenat větší ochranu nejenom žen, ale samozřejmě i 

dětí v rámci domácího násilí. A pak je další věc věnovat těm věcem pozornost prostřednictvím 

různých mediačních a sociálních služeb tak, aby na ty případy bylo vidět, protože mnoho z nich 

se vlastně nedostane na veřejnost, protože ti, kdo jsou obětí domácího násilí, tak většinou 

nemají odvahu se s tím podělit s dalšími, takže vytvářet atmosféru takovou, která těm lidem dá 

možnost se ozvat. A zároveň bude schopna jim pomoci. V tom si myslím, že prezident může 

udělat poměrně dost.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 30 (c. č. 174) 

Martin Řezníček: „Apeloval byste na soudce, například v téhle té věci taky?“ 

Petr Pavel: „Tak soudci by měli být také nezávislí v tomto ohledu, ale ratifikace je především 

věcí vlády a parlamentu. A potom je to především ta problematika organizací v rámci sociální 

péče tak, aby tomu věnovali větší pozornost, aby zároveň některé ty případy byly medializovány 

tak, aby, byť třeba modelově, abychom viděli, že to není nic, co by bylo skryto někde pod 

povrchem, ale že to v naší společnosti opravdu problém je.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 31 (c. č. 175) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, jenom vaše reakce na tuhle tu konkrétní věc, trestní zákoník 

nový, pokud by obsahoval úžeji definovanou skutkovou podstatu znásilnění. Otázka toho té 

absence souhlasu mělo by to vaši podporu.“  

Petr Pavel: „Já bych takovou novelu podepsal.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 32 (c. č. 176) 

Martin Řezníček: „Pokud by skutečně Miloš Zeman jmenoval nového předsedu Ústavního 

soudu, byť mu v době mandátu končícího prezidenta ten mandát ještě nevyprší, tedy předsedu 

Ústavního soudu, jak byste reagoval, pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Já to vnímám jako v podstatě vykrádání působnosti a pravomocí nového 

prezidenta, protože funkční období stávajícího předsedy Ústavního soudu končí v srpnu, tedy 

pět měsíců po inauguraci nového prezidenta. A rozhodně neodpovídá jakýmkoliv zvyklostem, 

aby prezident jmenoval někoho takhle dlouho dopředu, takže pokud by to Miloš Zeman opravdu 

udělal, tak si myslím, že by to bylo důvodem k podnětu buď Ústavnímu soudu nebo Nejvyššímu 

správnímu soudu, aby správnost takového aktu přezkoumal. A navrhl možnou nápravu.“ [Česká 

televize, 2023, B] 
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Výrok 33 (c. č. 177) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, co byste vy vyčetl Miloši Zemanovi za uplynulých 10 let 

nejvíce?“ 

Petr Pavel: „To, že nás jako republiku diskreditoval navenek svými výraznými proruskými a 

pročínskými stanovisky. Tím, že tuhle zemi vnitřně rozdělil a zdiskreditoval vážnost 

prezidentského úřadu, nejenom tedy on sám, ale i lidé, které si do čela tohoto úřadu vybral.“ 

[Česká televize, 2023, B] 

Výrok 34 (c. č. 178) 

Martin Řezníček: „Co se z toho dá napravit (konání Miloše Zemana v prezidentském úřadě) a 

jak byste to učinil?“ 

Petr Pavel: „No od základu změnit fungování kanceláře prezidenta tak, aby se to stalo opět 

úřadem, který bude fungovat profesionálně otevřeně, a to nejenom ve vztahu k veřejnosti, ale i 

k médiím. A pak také osobním příkladem tím, že se prezident bude chovat opět důstojně, nebude 

rozdělovat a bude zastávat zahraničně politická stanoviska, která budou úzce koordinovaná s 

vládou a s parlamentem.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 35 (c. č. 179) 

Andrej Babiš: „Ale pane Pavle, prosím vás, tato pětikoalice svolávala mimořádnou schůzi nebo 

nedůvěru vládě dvakrát kvůli Čapímu hnízdu, co bylo šest let vymyšlené účelové politické trestní 

stíhání, takže já jsem za panem premiérem, když on byl v opozici byl jako premiér třikrát a 

nikdo to ani nevěděl, takže my jsme měli komunikaci, on teď nechce komunikovat. A já si 

myslím, že pokud vy tam budete, tak není co. Vy budete plnit příkazy vlády, když tam já budu, 

můžu zkusit, abychom tu společnost se snažili nějakým způsobem propojit.“ 

Petr Pavel: „Ne na to se nedá reagovat, jinak než úsměvem, protože zatímco v podstatě v popisu 

mojí práce bylo svádět lidi a národy dohromady a dojednávat konsensus, tak vy jste tu 

společnost rozděloval. Já, když jsem pracoval v NATO, tak mojí prací bylo zajistit to, že se třicet 

zemí, suverénních zemí, dohodne na něčem společném, takže nevykládejte mi tady takový 

nesmysly, že já bych společnost rozděloval. Já jsem naopak vždycky měl snahu hledat řešení, a 

to se nedá říct o vás, nezlobte se na mě.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 36 (c. č. 180) 

Andrej Babiš: „Takže tím, že já jsem navyšoval důchody platy, že jsme podporovali sociální 

péče jsme podporovali zdravotnictví.“ 

Petr Pavel: „Na úkor zadlužení země.“ [Česká televize, 2023, B] 
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Výrok 37 (c. č. 181) 

Andrej Babiš: „Naše země není zadlužená, přestaňte (Petře Pavle) opakovat lži této vlády. Není 

to pravda, takže kvůli inflaci mají 137 miliard navíc, takže vy jste se něco naučil, vy ani 

nechápete, co říkáte. A nemáte žádné zkušenosti. A já znovu opakuju, že pokud pětikoalice 

ovládne všechno, prezidenta, Ústavní soud, antimonopolní úřad všechno, tak 46 % voličů 

ovládne celou zemi a těch 3 milionů lidí zkrátka nebude mít žádné zastání, nebudou mít žádnou 

naději, takže ta společnost zůstane rozdělena, protože vy na Hradě nebudete hrát žádnou roli, 

protože jste jenom loutka tý vlády, to je všechno.“ 

Petr Pavel: „To bych mohl říct úplně stejně, že vy budete loutkou KSČM, případně Přísahy, 

který se rozhodli vás podpořit, ale já tyhle ty podpásovky nedělám, ale pokud bych byl zvolen 

já, tak rozhodně nebudu plnit příkazy vlády, protože já tuto roli vnímám jako nezávislou a 

nezávislý jsem vždycky byl a můžete se spolehnout na to, že i když bych byl nezávislý, tak budu 

jednat i s vládou, ale i s opozicí, a to je asi ten princip.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 38 (c. č. 182) 

Andrej Babiš: „Proto vám vybrala ODS kancléřku, a proto dělají všichni ministři, kromě 

Blažka teda s výjimkami dělají pro vás kampaň.“ 

Petr Pavel: „Já vám, pane poslanče, ještě něco připomenu. V době, když jste byl premiérem, 

tak jste v době covidové krize, tak dlouho odmítal jednání s opozicí, až když vám začalo téct do 

bot, tak teprve tehdy jste ho inicioval, a to už bylo jenom proto, že jste chtěl rozložit odpovědnost 

za to, co se dělo. Vezměte si, jak vám trvalo dlouho, než jste aktivoval ústřední krizový štáb a v 

té době jste ještě tvrdil, proč bych měl aktivovat ústřední Krizový štáb.“ 

[Česká televize, 2023, B] 

Výrok 39 (c. č. 183) 

Martin Řezníček: „Pane Pavle, co byste udělal vy v případě, že byste vyhrál tyhlety prezidentské 

volby, jaké gesto, jaký čin, jaká slova byste použil tak, abyste si dokázal získat nebo minimálně 

se pokusil získat voliče Andreje Babiše?“ 

Petr Pavel: „Sešel bych se s vládními stranami i s opozicí, abych jim dal jasně najevo, že mi jde 

o řešení problémů téhle země. Bez ohledu na to, jestli jsou v opozici nebo ve vládě a že budu 

komunikovat se všemi, kdo budou mít nějaký rozumný konstruktivní návrh.“ 

[Česká televize, 2023, B] 

Výrok 40 (c. č. 184) 

Martin Řezníček: „Týkalo by se to i skupin, případně stran, které jsou označované za krajní 

nebo extremistické, říkám to proto, že Václav Havel nemluvil s komunisty, například Klausovi, 
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naopak pomohli při volbě prezidenta, tak by zajímalo, jestli dostanou prostor na hradě. Pokud 

byste vy byl prezidentem budete se s nimi bavit.“ 

Petr Pavel: „Musím říct, že já to vnímám tak, že nakonec i z komunistické strany může 

vypadnout dobrý nápad, takže za předpokladu, že budou mít opravdu věcné řešení nebo věcnou 

výhradu věcný návrh, jak kteroukoliv oblast zlepšit, tak si je rád vyslechnu.“ 

[Česká televize, 2023, B] 

Výrok 41 (c. č. 185) 

Martin Řezníček: „A zval byste je na Hrad, měl byste nějaké kolečko komunikace s různými 

stranami, kde by i oni měli své místo a teď mně jde hlavně o extremisty obecně.“ 

Petr Pavel: „Tak extremisty ty většinou v parlamentu nemáme, i když některé strany, které do 

parlamentu se dostanou, tak čas od času vyjadřují některá extrémní stanoviska, ale to ještě 

neznamená, že s nimi nemá smysl komunikovat, protože přece jenom reprezentují nějakou 

podporu voličů. A asi by měly být také vyslyšeni.“ [Česká televize, 2023, B] 

Výrok 42 (c. č. 186) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o zprávách institucí o extrémismu. 

Petr Pavel: „My tady samozřejmě máme extremistická hnutí, máme tady i skupiny, které se 

vyjadřují. Jednoznačně proti systémově a vůči těm je potřeba zaujmout celkem jednoznačný 

postoj, protože demokracie není anarchie a musí se umět bránit. A, pokud nebude schopna se 

bránit, no, tak umožní, aby byla rozleptávána zevnitř, a to si myslím, že nikdo z nás nechce.“ 

[Česká televize, 2023, B] 

Výrok 43 (c. č. 187) 

Martin Řezníček: „Jak byste jako prezidenti podporovali český průmysl při cestách do 

zahraničí, pokud vůbec. Pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Já musím říct, že kromě toho, že by měl prezident samozřejmě sehrát roli v 

ekonomické diplomacii, tak by taky měl podporovat něco, co se dá nazvat vyzvedáváním 

šikovných firem startupů, které dokázaly v krátké době se prosadit i na světové úrovni. Takže, 

by asi bylo dobré, aby podporoval nejenom ty velké podniky, které samozřejmě jsou pilířem 

národní ekonomiky, ale aby taky pamatoval na ty malé střední, případně i ty úplně nejmenší.“ 

[Česká televize, 2023, B] 

Výrok 44 (c. č. 188) 

Poznámka: Závěrečné slovo Petra Pavla na debatě. 

Petr Pavel: „Tyto volby budou nejenom o nástupnictví Miloše Zemana, ale budou také o tom, 



 
 

 48 

jaký svět si vybereme, jestli budeme žít ve světě, kde se uplatňují lži, ve kterých vládne v řízení 

chaos, ve kterým se straší občané různými hrozbami, anebo jestli budeme žít ve světě, kde se ctí 

pravidla, kde se ctí čest a kde se také říká pravda, i když se to nehodí. Já jsem přesvědčen o 

tom, že naprostá většina lidí chce žít v tom druhém světě. Proto přijďte k volbám a dejte mi svůj 

hlas.“ [Česká televize, 2023, B] 

„TV Nova“ 

Výrok 1 (c. č. 189) 

Redaktor: Petr Pavel, 29. 6. 2018: „Já jsem to považoval spíš za frustraci z toho, že možná 

nebyl dostatek osobností, které by byly modelem pro dalšího prezidenta. Takže se najednou 

vyrojilo mnoho jmen a někdo mezi ně zařadil i to moje. Já jsem si toho velice cenil, ale na 

druhou stranu jsem o tom nikdy vážně neuvažoval.“ [TV Nova, 2023, B] 

Reynolds Koranteng: „Tak to je výrok z roku 2018, podobný jste ještě učinil v roce 2019, jen 

tak pro formu, tak co se změnilo ve vašem životě, že jste se rozhodl nakonec do toho souboje 

jít?“ 

Petr Pavel: „No, ten výrok zazněl po tom, co jsem strávil 6 let ve velice exponovaných funkcích 

a měl jsem opravdu představu, že si budu trochu užívat klidu a dělat to, co budu považovat za 

správné, ale víceméně jako individuální občan. A když jsem jezdil po republice a dělal jsem 

besedy především ve školách o bezpečnostní situaci, mezinárodních vztazích, o životě v 

demokratické společnosti, tak jsem mnohokrát dostával otázku, a to často i od mladých lidí, kdy 

se i já postavím zodpovědně k občanství a ujmu se úřadu, když ucítím, že k tomu je vhodná 

situace. A já jsem si uvědomil, že ta poptávka je a že jsem vlastně, když říkám, že vnímám 

především tedy funkci prezidenta jako službu, i když obecně by to mělo platit pro celou politiku, 

tak já jsem sloužil celý život. Sloužil jsem téhle zemi a jejím lidem bez ohledu na to, v jaké byli 

straně nebo koho byli voliči, a pokud jsem začal uvažovat o možné kandidatuře na prezidenta, 

tak jsem to vnímal úplně stejně. Tedy službu všem občanům. Já znovu připomínám, že nejsem 

vládním kandidátem, že jsem kandidátem nezávislým, který se záměrně rozhodl jít tou složitější 

cestou a opřít se o podpisy voličů, objel jsem kvůli tomu celou republiku, získal jsem jich přes 

81 000 a jsem připraven komunikovat se všemi, kdo se chtějí konstruktivně podílet na řešení 

problémů.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 2 (c. č. 190) 

Redaktor: citace: Michael Kocáb: „Až když se chtějí s prominutím vydrápat na post prezidenta 

republiky, tak se distancují a omluví se. Ano, omluvili se už dřív, protože se pohybovali na 

lukrativních pozicích demokratického režimu, který vyžadoval nějakou poloomluvu, ale 
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omlouvám-li se v souvislosti s tím, že chci získat další lukrativní post v řadě po lukrativních 

postech v bývalém socialismu, je ještě něco úplně jiného.“ [TV Nova, 2023, B] 

Reynolds Koranteng: „Pane Pavle, jak byste vy odpověděl takovým názorům?“ 

Petr Pavel: „Já si Michaela Kocába vážím jako skvělého muzikanta, velice oceňuji i jeho podíl 

na odsunu sovětských vojsk, na druhou stranu ale úplně tak nechápu ten jeho současný postoj. 

Shodnu se s Andrejem Babišem v tom, že ani moje posty před listopadem 1989 nebyly nijak 

lukrativní. Já jsem byl pět let velitelem čety a roty u výsadkářů, což nebyla žádná lukrativní 

pozice, a ten poslední rok jsem byl studentem. Takže ani tady nebyly žádné lukrativní posty. A 

ani v demokratickém režimu já jsem nikdy neusiloval o žádný lukrativní post, já jsem sloužil. 

Sloužil jsem tam, kde bylo potřeba, a tam, kde jsem splnil předpoklady. Případně potom na to 

poslední místo, kam jsem byl zvolen v tajné volbě. A jak jsem řekl, vnímám to jako službu, takže 

nevnímám ani kandidaturu na prezidenta jako další z řady lukrativních míst. Já to vnímám jako 

těžkou a zodpovědnou práci, rozhodně ne jako místo, kam by se člověk šel vyhřívat do záře 

reflektorů. A vy jste vybral jedno jméno, já bych mohl jmenovat x dalších, kteří byli disidenty, 

také spolupracovali s Václavem Havlem, jako třeba biskup Malý nebo Tomáš Halík, případně 

Šimon Pánek, a ti všichni mají jiný názor než Michael Kocáb.“ 

Výrok 3 (c. č. 191) 

Poznámka: Debata o jmenování ústavních soudců. 

Petr Pavel: „No, možná by tady ještě bylo dobré zmínit jednu věc. A ne jenom to, že Miloš 

Zeman začal hovořit o tom, že by chtěl jmenovat předsedu Ústavního soudu minimálně šest 

měsíců před vypršením jeho mandátu. To podstatné je, že se má doplnit osm míst do Ústavního 

soudu. A jestliže se tedy předseda volí ze členů Ústavního soudu, pak bych považoval za 

rozumné nejprve doplnit všechna jména ústavních soudců a teprve potom vybrat vhodného 

kandidáta na předsedu.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 4 (c. č. 192) 

Reynolds Koranteng: „Můžete specifikovat, jaké trestné činy by pro vás byly případně nebo 

podezření na trestné činy nepřijatelné od takového kandidáta?“ 

Petr Pavel: „On je velice těžké dělat soudce, a to i z pozice prezidenta. Vidíme to dnes sami na 

Miloši Zemanovi. Já bych to opravdu nechtěl klasifikovat na nějakou kategorii trestního stíhání, 

protože víme, že trestní stíhání může být zahájeno a potom nakonec ukončeno, že se podezření 

nepotvrdí. Takže musíme asi vycházet z presumpce neviny a já bych opravdu jenom varoval 

premiéra, aby tato rizika vzal v potaz. To znamená, měl bych s tím určitý problém, ale ty výhrady 

bych sdělil premiérovi a byla by to jeho zodpovědnost.“ [TV Nova, 2023, B] 
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Výrok 5 (c. č. 193) 

Reynolds Koranteng: „Rozumím. Pane Pavle, vy jste prohlásil, že byste nejmenoval ministrem 

školství pana Okamuru, jde pouze o tuto osobu a tento post, nebo se to vztahuje na celou 

politickou stranu a vládu jako celek? Jak to mají voliči pochopit?“ 

Petr Pavel: „Ne, já to vysvětlím. Vy jste před chvilkou řekl, že prezident by také měl dohlížet na 

určité vyšší principy, a já si myslím, že pokud představitelé kterékoliv strany zastávají některé 

extrémní názory, a víme, že SPD občas extrémní názory zastává, především třeba ve vztahu k 

vystoupení z NATO, pak v takovém případě, kdyby mělo dojít hypoteticky k situaci, že by SPD 

nominovala svého ministra na post ministra obrany, pak bych to v roli prezidenta vnímal jako 

možné bezpečnostní ohrožení České republiky a jejích zájmů. A na to by prezident rozhodně 

dohlížet měl. Neznamená to, že bych a priori chtěl politické straně upřít možnost být ve vládě, 

ale probral bych s premiérem, aby zvážil jiný resort, kde takové riziko nebude.“ [TV Nova, 

2023, B] 

Výrok 6 (c. č. 194) 

Reynolds Koranteng: „Můžete jmenovat, jaký resort považujete za méně rizikový?“ 

Petr Pavel: „Třeba zemědělství, stavebnictví. Tam nejde ani o výchovu mládeže, nejde ani o 

naše bezpečnostní zájmy, nejde ani o naše zahraničněpolitické zájmy.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 7 (c. č. 195) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na slova Andreje Babiše, že SPD není extrémistickou stranou. 

Petr Pavel: „Já jenom upřesním, že jsem neřekl, že by SPD bylo extremistickou stranou, ale že 

zastává některé extrémní názory na některé otázky. A právě otázky bezpečnosti by měly být 

jedny z těch nejdůležitějších, a pokud se názory kterékoliv strany výrazně rozchází s pilířem 

naší zahraniční a bezpečnostní politiky, no, tak bychom na to měli brát zřetel.“ 

[TV Nova, 2023, B] 

Výrok 8 (c. č. 196) 

Reynolds Koranteng: „Můžete jmenovat ještě některý podobný politický subjekt (kromě SPD), 

se kterým byste měl problém a který je teď v Poslanecké sněmovně?“ 

Petr Pavel: „Ne. Žádný další.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 9 (c. č. 197) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o spolupráci s vládou. 

Petr Pavel: „Já jsem přesvědčen, že pokroku v řešení problémů se dá dosáhnout jedině 

spoluprací. A to neznamená souhlas se vším. Já jsem takovou práci dělal, vím, o čem to je, vím, 
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že to je těžké dosahování konsensu, že to nemusí vždycky vést k cíli, ale rozhodně je to lepší než 

předpokládat, že se toho dá dosáhnout tím, že někoho zastavím. V tom to opravdu není, skutečně 

je to o té kontinuální komunikaci, je to o snaze hledat společná stanoviska, je to také o snaze a 

schopnosti přijímat kompromisy zvlášť v době, kdy čelíme krizi. Myslím si, že v době krize 

opravdu žádná rozumná společnost by si neshazovala vládu.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 10 (c. č. 198) 

Poznámka: Andrej Babiš mluví o nutnosti odvolat náčelníka Generálního štábu Karla Řehku. 

Petr Pavel: „Generála Řehky se tady musím zastat, protože je to profesionál každým coulem, 

respektovaný nejenom armádou, ale i naprostou většinou politiků, a to i v zahraničí. Je to člověk 

s bohatými bojovými zkušenostmi, který moc dobře ví, co je válka, a moc dobře ví, že ji nechce. 

Ale zároveň se nechová jako pštros. Vojáci to dělat nemohou. Vojáci jsou tady od toho, aby 

vyhodnocovali rizika a připravovali se na jejich eliminaci. Vojáci nemohou žít v naději a v iluzi, 

že se nic nestane. Vojáci se musí připravovat na nejhorší možný scénář. A k těm možným 

scénářům připravují také opatření. A jestli ta opatření vyžadují nějaká organizační, finanční a 

další opatření, no, tak o nich musí být informována vláda. Já nevím přesně, za jakého kontextu 

to bylo řečeno, ale...“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 11 (c. č. 199) 

Poznámka: Andrej Babiš mluví o „strašení“ válkou. 

Petr Pavel: „Ani obyvatelstvu se nedá předsunovat to, že žijeme v růžovém světě, kde se nic 

neděje. Protože o to horší potom bude procitnutí, až se něco stane. Já jsem přesvědčen o tom, 

že občané by měli dostávat informace reálné takové, jaké jsou, ne je strašit, ale také jim 

nemalovat vzdušné zámky, protože to je opravdu velice škodlivé.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 12 (c. č. 200) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na slova Andreje Babiše o iniciativě mírového summitu kvůli 

válce na Ukrajině. 

Petr Pavel: „Nejlepší garancí míru není ani tak žádný mírový summit jako fungující NATO.“ 

[TV Nova, 2023, B] 

Výrok 13 (c. č. 201) 

Reynolds Koranteng: „Sněmovna opět hlasovala o vyslovení nedůvěry vládě, jak byste 

postupovali jako prezident, pokud by vláda ztratila důvěru Sněmovny? A mluvím o této vládě.“ 

Petr Pavel: „Já se podržím Ústavy, pokud vláda ztratí důvěru Sněmovny, pak podle Ústavy musí 

podat demisi, prezident je povinen ji přijmout a má tři pokusy na to, aby rekonfigurovaná vláda 
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získala tu důvěru znovu, pokud se mu žádný z těch tří pokusů nepodaří, pak musí rozpustit 

Sněmovnu a vyhlásit nové parlamentní volby.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 14 (c. č. 202) 

Reynolds Koranteng: „To říká Ústava (proces demise vlády a jmenování nové), ale jsme v 

situaci, kdy by možná takovýto postup mohl být traumatizující pro českou ekonomiku a pro 

situaci obyvatel České republiky. Problémy je třeba řešit a vláda, která nemá důvěru, toho moc 

nevyřeší. Tak nesnažil byste se nějakým způsobem to uspíšit?“ 

Petr Pavel: „Vláda, která podá demisi, funguje stejně jako vláda s důvěrou. Jediná věc, kterou 

nemůže řešit, je podat návrh na vyslovení důvěry. Takže ta vláda, i když podá demisi do rukou 

prezidenta, funguje dál.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 15 (c. č. 203) 

Reynolds Koranteng: „Pane Pavle, vy byste měl problém případně s kterými těmi částmi těch 

parametrických opatření důchodového systému?“ 

Petr Pavel: „Návrh změn parametrů je v podstatě jenom krátkodobým řešením z nouze, ale to, 

co potřebujeme, je opravdu důkladná důchodová reforma. Já myslím, že zrovna tohle opatření 

by asi nebylo jedním z těch prioritních, které bych podpořil, ale to, o co bych se snažil, aby 

vláda skutečně co nejdříve přišla s komplexním návrhem důchodové reformy, která bohužel už 

se měla uskutečnit před nějakými deseti lety, a za celou tu dobu nenašly vlády, které tu byly, 

odvahu ji realizovat. Protože to okno, které jsme tehdy měli, tak už nám teď trochu uteklo a 

reformu budeme muset udělat tak jako tak, akorát bude víc bolet.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 16 (c. č. 204) 

Reynolds Koranteng: „Podpořil byste zkrácení doby pobírání rodičovského příspěvku?“ 

Petr Pavel: „Ne.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 17 (c. č. 205) 

Reynolds Koranteng: „Podpořil byste snížení podpory v nezaměstnanosti?“ 

Petr Pavel: „Snížení obecně ne.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 18 (c. č. 206) 

Reynolds Koranteng: „Zavedl byste karenční dobu v případě nemoci, pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Ne.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 19 (c. č. 207) 

Reynolds Koranteng: „Zvýšení zdanění příjmů fyzických osob. Tady zase si můžeme představit 
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mnohé, zvednout klasicky daň, zavést proporciální daň, pro co byste byl?“ 

Petr Pavel: „Možná jenom poznámka, oni ty rezervy vyčerpali vlastně hned po covidu, protože 

dva roky se jim sice kumulovaly úspory, ale hlavně proto, že nemohli utrácet, protože vlastně 

byly lockdowny a řada obchodů byla zavřených. Ale pokud jde o daně fyzických osob, tak já 

jsem to i konzultoval s řadou ekonomických odborníků a ani oni si nejsou jisti, jestli zrovna 

tohle opatření by mělo více přínosů než negativ. Takže tady je to hodně na vážkách a určitě by 

to chtělo propočítat ekonomické modely, které zatím propočítány nejsou.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 20 (c. č. 208) 

Reynolds Koranteng: „Zvýšil byste daň z nemovitosti?“ 

Petr Pavel: „Já jsem o tom hovořil i v tom firmagu, tak, že tam, kde vidím cestu, pokud jde o 

daně, tak je také zjednodušení daní daňová reforma jako celku a zase je to na odbornících 

ekonomech, aby propočítali, které daně mají jaký přínos. A jestli vůbec se vyplatí je zvyšovat. 

Já si myslím, že na prvním místě by to měly být spotřební daně, daně z neřesti, a když jsem byl 

tázán, které další bych si dokázal představit, tak jsem řekl, že například daň z nemovitosti je u 

nás, jedna z nejnižších v Evropě, ale neřekl jsem, že jsem pro to, aby byla zvýšena. Je potřeba 

to opravdu vidět v kontextu celé daňové soustavy.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 21 (c. č. 209) 

Reynolds Koranteng: „Pojďme na další bod revize sníženích pásem DPH. Tam si můžeme 

představit přeskupení komodit výrobků v rámci daňových sazeb DPH. Souhlasil byste nebo 

ne?“ 

Petr Pavel: „Znovu jenom připomenu, že nejsem vládním kandidátem. A pokud jde o sazby 

DPH, no určitě by stálo za to tu soustavu zjednodušit, protože my máme 3 sazby, je v tom zmatek 

a zároveň to taky umožňuje i úniky. Určitě by stálo za to sjednotit některé daně třeba do dvou 

sazeb a už ekonomové říkají, že jenom to snížení do dvou sazeb by přineslo do státního rozpočtu 

70-80 miliard. Třeba Dánsko má jenom jednu sazbu, což je velice transparentní jednoduché i 

pro i pro daňové úřady i pro občany a pro podnikatele.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 22 (c. č. 210) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o DPH. 

Petr Pavel: „Ono by to chtělo se na to podívat, to je opravdu trochu komplexněji, když jsem 

řekl, že zjednodušením dojde také k tomu, že tam bude méně úniků, tak bychom si mohli říct, 

jestli tady nebude náhodou, a to navýšení u některých komodit kompenzováno tím, že budou 

mnohem menší úniky, takže vlastně ten stát ani občané o nic nepřijdou. Naopak bude to 

jednodušší transparentnější, to si myslím, že by mělo být naším cílem.“ [TV Nova, 2023, B] 
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Výrok 23 (c. č. 211) 

Reynolds Koranteng: „Zrušení slevy na nepracující manželku či manžela, pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Nevidím to jako zásadní problém.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 24 (c. č. 212) 

Reynolds Koranteng: „Omezení nebo zrušení daňových výjimek a úlev pane Pavle?“ 

Petr Pavel: „Jakékoliv výjimky a úlevy komplikují systém. Já rozumím tomu, že některé asi jsou 

nezbytné, ale určitě by stálo za to celý ten systém zrevidovat a výrazně zjednodušit.“ 

[TV Nova, 2023, B] 

Výrok 25 (c. č. 213) 

Reynolds Koranteng: „Zpoplatnění vysokých škol?“ 

Petr Pavel: „Za současného stavu určitě ne.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 26 (c. č. 214) 

Reynolds Koranteng: „Snížení počtu vězňů?“ 

Petr Pavel: „Souhlasím s tím, že a je určitě několik kategorií trestných činů, u kterých by bylo 

možné zvážit, jestli je nutné tyto lidi držet ve vězení, anebo zvolit jinou formu.“ 

[TV Nova, 2023, B] 

Výrok 27 (c. č. 215) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na vyjádření Andreje Babiše k legalizaci měkkých drog. 

Petr Pavel: „To se samozřejmě nevylučuje, to musí jít ruku v ruce, ale když uvážíme, že v 

podstatě mnohem škodlivější drogou i z hlediska dopadu na státní rozpočet je alkohol. A taky 

jsme ho nezakázali a je legální, tak si myslím, že je potřeba postupovat oběma cestami.“ 

[TV Nova, 2023, B] 

Výrok 28 (c. č. 216) 

Reynolds Koranteng: „…Kde podle vás leží východní hranice Ukrajiny?“ 

Petr Pavel: „No samozřejmě, že na mezinárodně uznaných hranicích Ukrajiny, to znamená na 

východě Donbasu a na jihu Krymu.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 29 (c. č. 217) 

Reynolds Koranteng: „Můžete reagovat, případně, jak byste vy přispěl k nějakému mírovému 

urovnání na Ukrajině?“ 

Petr Pavel: „Já myslím, že nemusím nikoho přesvědčovat o tom, že jsem hrdým Čechem a že 

jsem hrdý na svůj národ. Na druhou stranu já jsem v tom mezinárodním prostředí přece jenom 
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nějakou dobu dělal a vím, jak komplikovaně se dosahuje nějakých mírových dohod a k tomu 

musí být alespoň nějaké elementární podmínky a ty dnes rozhodně nejsou. Situace roku 2002 

byla jiná. Rusko tehdy mělo zájem na jednání. Dneska zájem na jednání nemá a pokud o 

jakémkoliv míru hovoří, tak jedině za svých podmínek. To znamená minimálně statut quo 

ponechat si veškerá území, která protiprávně anektovali a stanovit si ještě celou řadu dalších 

podmínek, jako je zrušení sankcí a další věci, takže mírový summit v tuto dobu je opravdu 

nereálný a já bych ještě chtěl říct, že cesta není v individuálním oslovování jednotlivých 

prezidentů, což samozřejmě může být taky nápomocné, ale od toho máme právě NATO a 

Evropskou unii. A tři roky, pardon, tři měsíce po inauguraci nového prezidenta bude summit 

aliance ve Vilniusu, takže nový prezident udělá velice dobře, když hned po nástupu do funkce 

začne komunikovat s naším velvyslancem při NATO. Začne komunikovat s našimi protějšky. A 

mezitím určitě budou ještě jednání ministrů zahraničí a obrany a na těchto jednáních už se bude 

formovat postup celé aliance ve vztahu k řešení ukrajinského problému a nějaká mírová 

konference může následovat až potom.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 30 (c. č. 218) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o válce na Ukrajině. 

Reynolds Koranteng: „Rozumím, takže vy byste postupoval tedy skrze organizace primárně 

skrze NATO, abychom dosáhli nějakého (míru)?“ 

Petr Pavel: „Já mám taky v NATO a EU řadu přátel, ale opravdu si myslím, že shodneme se v 

tom, že o mír se rozhodně snažit musíme, protože není možné, aby ta válka tam trvala až do té 

doby, než se jedna ze stran vyčerpá, ale to, v čem se lišíme, je forma.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 31 (c. č. 219) 

Lenka Zlámalová: „Základní pravomocí prezidenta republiky je jmenování členů bankovní 

rady České národní banky, včetně guvernéra. Zažíváme už druhý rok velmi vysoké inflace. Jste 

přesvědčeni o tom, že Česká národní banka plní svoji roli strážce cenové stability, když odmítá 

zvyšovat úroky a bojovat tak proti zdražování?“ 

Petr Pavel: „No především centrální banka tu šanci rychle reagovat na výrazný růst inflace už 

promarnila, takže sice by ještě mohlo pomocí mírné zvýšení úrokových sazeb, ale v tuto dobu 

už nebude mít zásadní vliv na rychlé snížení inflace, takže ten liknavý přístup, který bohužel byl 

v rozporu s doporučeními nejenom odborníků České národní banky, ale i evropské centrální 

banky a evropských investičních bank, tak nebylo vyslyšeno a velice pravděpodobně nás čeká 

delší období vyšší inflace.“ [TV Nova, 2023, B] 
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Výrok 32 (c. č. 220) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatu o České národní bance. 

Petr Pavel: „Jenom je potřeba ještě dodat, že centrální banka je nezávislá ano, takže premiér 

pardon, ani premiér, ale samozřejmě ani prezident jí do toho, co dělá, nemůžou mluvit, 

maximálně může vyjádřit svůj nesouhlas nebo může vyjádřit své obavy, a to je tak všechno.“ 

[TV Nova, 2023, B] 

Výrok 33 (c. č. 221) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na výrok Andreje Babiše, že: „Že oni vykládali, že porazí inflaci 

vysokými úrokovými sazbami, což je absolutní nesmysl. Nic nedokázali.“ [TV Nova, 2023, B]. 

Petr Pavel: „Tohle není pravda, protože zvýšit úrokové sazby nám dlouhodobě doporučovali 

nejenom vlastní odborníci, ale i zahraniční, Bohužel guvernér centrální banky na to nereagoval 

a držel úrokové sazby nízko, což se ukázalo jako chyba.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 34 (c. č. 222) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na debatou o inflaci. 

Petr Pavel: „Tady je potřeba říci, že inflace je, řekněme, z poloviny způsobená vnějšími vlivy, 

ale ta druhá polovina je způsobená nezodpovědnou rozpočtovou politikou.“ 

[TV Nova, 2023, B] 

Výrok 35 (c. č. 223) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na nařčení Andreje Babiše, že jeho názor na inflaci je názorem 

vlády Petra Fialy. 

Petr Pavel: „Neříká to vláda. Já jsem to konzultoval s ekonomy. Na tomto na tomto se shodnou, 

že skutečně jednou z velkých příčin současné vysoké inflace je zadlužení a je také to, že lidé po 

covidu začali velice intenzivně utrácet peníze, které si naspořili na základě toho, že jim byly 

dávány plošně velice štědré přídavky.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 36 (c. č. 224) 

Bohumil Pečinka: „Prezident republiky pravděpodobně získá kolem 3 000 000 hlasů českých 

voličů. Získá tím silný mandát silnou legitimitu, která je ovšem v nepoměru s množstvím 

pravomocí, které český prezident podle ústavy má, takže má otázka by byla, ať už bude zvolen 

kdokoliv z dvou kandidátů, jestli si uvědomuje tenhle ten protiklad a jestli je, a to je základní 

otázka ochoten akceptovat to, že hlavním heslem českého prezidenta je reprezentovat a 

sjednocovat, nikoliv vládnout.“ 

Petr Pavel: „Já to tak vnímám. Já naprosto chápu dělbu rolí a působností v našem ústavním 
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systému. A ta je celkem jasná. Prezident nevládne, prezident je tím, kdo by měl naopak 

moderovat diskuzi. A pokud jsem říkal, že mojí praxí a minimálně ty tři poslední roky, kdy jsem 

pracoval v NATO, bylo dosahování konsensu mezi třiceti zeměmi, tak já jsem připraven vést 

diskusi nejenom s vládou, ale i s opozicí a myslím si, že já jsem připraven dělat i vstřícné kroky 

tam, kde ta komunikace probíhat nebude. My jsme viděli, že bohužel v naší politické kultuře 

opakovaně v historii komunikace mezi vládou a opozicí nebyla úplně nejšťastnější. A Miloš 

Zeman, tak, jak jsem měl možnost sledovat tomu sblížení nebo alespoň hledání společných 

stanovisek moc nepřispíval. Já bych to určitě dělal a byl bych připraven nejenom tu diskusi 

mezi opozicí a vládou moderovat, ale případně i na některé své zahraniční cesty brát zástupce 

opozice, aby se mohli účastnit zahraničních jednání.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 37 (c. č. 225) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na slova Andreje Babiše o komunikaci s vládou, jakožto případný 

budoucí prezident. 

Petr Pavel: „Musím říct, že z toho, co jsem měl možnost vidět v průběhu prezidentské kampaně, 

tak k tomu teď nejsou tak úplně nastaveny podmínky, protože opakovaně zaznívalo, že vládě 

půjdu (Andrej Babiš) po krku. Vládu zastavím. Tato vláda je neschopná. Tato vláda pro vás nic 

nedělá, tato vláda je asociální. To asi nejsou úplně dobře nastavené podmínky pro společné 

hledání řešení.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 38 (c. č. 226) 

Martin Veselovský: „Co byste řekli svému synovi, kdyby se rozhodl jít jako voják se zbraní v 

ruce bránit jednoho z našich spojenců?“ 

Petr Pavel: „Já, když jsem šel v roce 1992 do války, tak jsem to tátovi oznámil a můj táta 

samozřejmě měl obavy a kladl mě na srdce, abych na sebe dával pozor, ale byl na mě hrdej. 

Pokud by taková situace nastala a my bychom museli já v rámci solidarity a společné obrany 

pomoci někomu z našich spojenců. A můj syn by tam šel, měl bych stejné obavy, ale byl bych 

na něj hrdej, protože chlap dělá to, co je správný.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 39 (c. č. 227) 

Jindřich Šídlo: „Podle některých názorů vede cesta k míru na Ukrajině přes zastavení dodávek 

zbraní napadené zemi ze strany západních států. Jeden z vás se stane prezidentem republiky, 

vrchním velitelem vojsk a obecně vždy tradičně uznávanou politickou autoritou, myslíte si, že 

by západ měl dodávat i nadále zbraně na Ukrajinu, dokud si to Ukrajina bude přát a mělo by 

se na tom Česko podílet.“ 
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Petr Pavel: „Jednoznačně ano, protože opačný případ znamená nechat Ukrajinu padnout, 

prohrát a pošlapat všechny principy, na kterých stojí naše demokracie. A navíc by to znamenalo 

výhodu Ruska a do budoucna bychom si tím přeplatili problémy, jejichž rozsah ani nedokážeme 

odhadnout.“ [TV Nova, 2023, B] 

Výrok 40 (c. č. 228) 

Reynolds Koranteng: „Tak teď se pánové pokusíme nahlédnout do vaší duše a do vašeho srdce. 

Budou to otázky lehce intimní, ale přesto bych byl rád, kdybyste na ně odpověděli, co je pro vás 

v životě nejdůležitější, která z hodnot je pro vás v životě nejdůležitější?“ 

Petr Pavel: „V tom se shodneme, rodina.“ [TV Nova, 2023, B] 

„Prima“ 

Výrok 1 (c. č. 229) 

Terezie Tománková: „K mé otázce, prosím, pane Pavle, je to uvážlivé nebo bylo to uvážlivé 

takto říkat, jsme ve válce, mnoho lidí to také děsilo.“ 

Petr Pavel: „No, my jsme ve válce, ale jsme ve válce ne té fyzické, ale jsme ve válce informační, 

jsme ve válce kybernetické, jsme ve válce hybridní. O tom mluvíme už roky, mluvíme o tom od 

doby, kdy ještě já jsem byl náčelníkem generálního štábu, a to už je nějakých osm let. Takže 

samozřejmě, že v této válce jsme, o tom není pochyb. A to, co dělá pan Babiš, to je strkání hlavy 

do písku. A pokud by se takhle chovalo celé NATO, tak už dávno žádný mír nemáme.“ 

[FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 2 (c. č. 230) 

Terezie Tománková: „Co máte konkrétně na mysli tím strkáním hlavy do písku?“ 

Petr Pavel: „No tak například zpochybňovat to, že jsme v nějaké válce. Zpochybňovat to, že 

tady riziko války vždycky bylo a bude. A dělat planou naději, že existuje něco jako trvalý mír a 

tím neříkám, že se o něj nemáme snažit, ale pokud budeme lidem tvrdit něco, co není pravda, 

pokud jim budeme stavět nějaké vzdušné zámky, v čemž pan poslanec je mistr, no tak se 

chováme velice nezodpovědně. A já si myslím, že je fér lidem říct, jaká jsou rizika, a to 

neznamená, že je strašíme. A mimochodem náčelník generálního štábu moc dobře ví, o čem 

mluví na rozdíl od pana Babiše.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 3 (c. č. 231) 

Terezie Tománková: „…Už víme, že cesty vás obou první zahraniční cesta by vedla na 

Slovensko. Pojedete i do ukrajinského Kyjeva po své inauguraci, případně kdy?“ 

Petr Pavel: „Na Ukrajinu bych samozřejmě jel a snažil bych se to zařídit tak, že bych tam jel 
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společně s prezidentkou Čaputovou, abychom to udělali jako společnou 

cestu.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 4 (c. č. 232) 

Terezie Tománková: „Je podle vás Čína bezpečnostním rizikem?“ 

Petr Pavel: „Přístup k Číně samozřejmě koordinovaný, jak v rámci Evropské unie, tak NATO. 

Ale Čínu považuji dnes za bezpečnostní hrozbu, nakonec tak jako loni schválený strategický 

koncept NATO.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 5 (c. č. 233) 

Terezie Tománková: „Souhlasíte s vládou, že by Česko mělo nakoupit americké bojové letouny 

F-35 Lighting, odhadovaná cena je na vyšších desítkách miliard korun a byl by to nejdražší 

armádní nákup historie armády?“ 

Petr Pavel: „Letouny F-35 jsou dnes tím nejlepším, co se v této kategorii dá pořídit. A pokud 

by je naše armáda měla, tak jí to opravdu posune o výrazný krok dopředu. Zásadní otázkou je, 

jestli na to naše ekonomika bude mít. Takže pokud budeme schopni takový projekt ufinancovat, 

pak určitě budu pro, ale chtěl bych vidět nějakou analýzu.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 6 (c. č. 234) 

Terezie Tománková: „Vláda by mohla dostat právo rozhodovat o vyslání vojáků do zahraničí, 

například k záchraně českých občanů v případě jejich ohrožení, aniž by takovou misi musel 

schvalovat parlament. Je to ústavní změna, mělo by to vaši podporu?“ 

Petr Pavel: „Andrej Babiš mluví hodně, ale ne přesně. Je potřeba říci, že vysílání vojáků do 

zahraničí vždycky měla vláda k dispozici, bylo to na šedesát dní a do šedesáti dní to musel 

buďto schválit parlament nebo se museli stáhnout. To, že se to rozšiřuje ještě o tu možnost 

vyslání vojáků k záchraně našich národních příslušníků, je naprosto v pořádku. Stejně tak jako 

se zkracují lhůty pro povolení transferů cizích vojáků přes naše území. Odpovídá to 

bezpečnostní situaci a je to v souladu s koncepcí a strategií NATO.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 7 (c. č. 235) 

Terezie Tománková: „To, co říká Andrej Babiš, pane Pavle, slyšíme od lidí, že mají strach, že 

to je zneužitelná taková pravomoc vlády (vyslání vojáků do zahraničí z důvodu např. záchrany 

českých občanů), co jim na to řeknete?“ 

Petr Pavel: „…A pokud jde, pokud jde o to rozhodnutí, je to samozřejmě správně, protože my 

jsme v situaci, která se vyvíjí velice dramaticky a rychle a vláda nemůže čekat na to, jestli se 

parlament rozhodne v řádu několika hodin. Proto je tam také to ustanovení těch šedesáti dní. 
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Ono to platí i v této věci, ani tady nemůže vláda na nekonečně dlouhou dobu vysílat vojáky, 

anebo přijímat vojáky. Takže když někdo se vám bude snažit tvrdit, že tímhle krokem vláda, 

kterákoliv vláda sem může pozvat cizí vojska na dvacet let, je to naprostý nesmysl a bohužel je 

to další nepravda.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 8 (c. č. 236) 

Terezie Tománková: „Pane Pavle, říkáte, volby jsou soubojem dvou světů. Jeden je podle vás 

lepší. Co ti voliči, kteří z nějakých důvodů různých chtějí ten druhý svět a dávají hlasy tomu 

druhému světu, co je to za lidi podle vás?“ 

Petr Pavel: „Vy myslíte, že je tady řada voličů, kteří dávají přednost šíření strachu, lžím a 

chaosu? Já si to nemyslím.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 9 (c. č. 237) 

Terezie Tománková: „Jsou to dva světy. Možná připouštíte si, že by se to mohlo těch lidí, kteří 

z jakýchkoliv důvodů volí vaše protikandidáty, vašeho protikandidáta, dotknout? Mluvíte o 

dvou světech a jeden je podle vás lepší.“  

Petr Pavel: „No, já samozřejmě, že ten, kde se mluví pravda, kde se dodržují pravidla, je lepší. 

O tom není pochyb, ale já jsem taky přesvědčen, že naprostá většina našich voličů chce žít tam, 

kde fungují pravidla. To neznamená, že jsou to jednoznačně voliči Pavla, Nerudové nebo 

kohokoliv jiného. Nakonec, když se podíváte na čísla mé podpory a ta čísla má pan poslanec 

určitě v ruce také, tak jsou to nejenom voliči Petra Pavla a velká část voličů Danuše Nerudové, 

Pavla Fischera, Marka Hilšera, ale dokonce i část voličů ANO, dokonce i část voličů SPD. 

Takže to rozkročení je poměrně velké. Takže to rozhodně není kreslení nějakých čar mezi mými 

voliči a voliči pana Babiše.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 10 (c. č. 238) 

Terezie Tománková: „Šlo mi o to, jestli si připouštíte, že se to některých lidí mohlo dělení na 

dva světy horší a lepší dotknout? (Poznámka: moderátorka odkazuje na slogany Petra Pavla 

v kampani).“ 

Petr Pavel: „No mně by se spíš dotýkalo, kdybych měl být zařazován do toho světa, kde právě 

panují lži, šíření strachu a chaosu. Naopak bych se chtěl vidět v tom světě, kde pravidla fungují 

a kde se jedná čestně a mluví pravda.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 11 (c. č. 239) 

Terezie Tománková: „Připouštíte si, že se to mohlo některých lidí dotknout? (Rozdělení na 

„dva světy“ – dle kampaně Petra Pavla).“ 
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Petr Pavel: „Připouštím, že by se jich to mohlo dotknout, kdyby necítili, že chtějí patřit do toho 

prvního světa. A pokud někdo do toho prvního světa, tedy do toho světa hodnot patřit nechce a 

chce radši upřednostňovat ty, o kterých jsem mluvil, no tak s těmito lidmi se opravdu příliš 

identifikovat nechci.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 12 (c. č. 240) 

Poznámka: Petr Pavel reaguje na nařčení Andrejem Babišem ze spolutvorby „nové totality“. 

Petr Pavel: „Já jsem to nechtěl zvedat, ale když už se tady pan poslanec takhle vyjadřuje, tak 

mu to musím připomenout. Nejenom, že tedy udržuje dnes styky s lidmi, jako je pan Skála, ale 

pokud si dobře vzpomínám, tak v historii, ve které já už jsem pomáhal budovat demokratickou 

zemi a její struktury, aby byla bezpečná, pan Babiš budoval svoje impérium, mimo jiné s pomocí 

bývalých pracovníků StB, kteří byli zaměstnání v Agrofertu. Takže nechme toho.“ 

[FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 13 (c. č. 241) 

Terezie Tománková: „Když se bavíme o tom, jak chcete přilákat voliče jiných kandidátů, a to 

jsou voliči KDU-ČSL, možná Pavla Fischera, katoličtí voliči často z Moravy. Vy oba jste byli 

v kostele naposledy v neděli v Chrámu svatého Víta, ale byli jste v kostele i během kampaně 

jindy. Pane Pavle, začnu u vás, vy jste řekl, že nevěříte v Boha. Jak vám mají lidi věřit, že toto 

je autentické, že pouze účelově necílíte takto na voliče a neděláte to účelově jenom v kampani?“ 

Petr Pavel: „Ono stačí se podívat zpátky. Já jsem v Katedrále svatého Víta byl v uniformě 

minimálně dvacetkrát, při příležitostech, které právě byly oslavou státních svátků, případně 

akcí spojených s hnutím Stonožka. Neviděl jsem na tom nikdy nic podbízivého a dělal jsem to 

prostě proto, že si to ta situace a příležitost zasloužily. Nikdy jsem nepředstíral, že jsem věřící, 

ani jsem se nesnažil věřícím zalíbit tím, že bych předstíral něco takového.“ 

[FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 14 (c. č. 242) 

Terezie Tománková: „Podporujete zákaz výroby aut se spalovacími motory od roku 2035?“ 

Petr Pavel: „Já to beru jako cíl, ale ne jako dogma, protože dokud nebude vytvořena 

infrastruktura až odpovídající elektromobilů, tak si to nemůžeme dovolit, protože by to 

znamenalo velký chaos.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 15 (c. č. 243) 

Terezie Tománková: „Rostly ceny energií ve společnosti, byla a je stále velká nejistota. Umíte 

občanům vysvětlit, že se energie tak levně u nás vyrobená obchoduje na německé burze a 
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prodává takto draze?“ 

Petr Pavel: „No, ono to není jenom o elektrické energii, je to i o plynu, ale je to i o dalších 

surovinách. Proto, že my nejsme schopni tu elektřinu, kterou dnes vyrábíme levně z toho 

důvodu, že naše jaderné elektrárny už jsou splacené, no tak my nemáme tu elektřinu jak 

uskladnit, proto ji musíme dodávat ven a zase v době, kdy my máme nedostatky, tak jí kupujeme. 

Já si myslím, že je to normální proces sdílení s našimi partnery v rámci Evropské unie.“ 

[FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 16 (c. č. 244) 

Terezie Tománková: „…Jak by vypadala vaše spolupráce s vládou? Na jaké, na jaké úrovni 

byste s ní mluvil, na ni tlačil, co by byla vaše priorita v době ekonomické energetické krize?“ 

Petr Pavel: „Mojí prací v podstatě po celý život bylo dosahování konsensu, protože ani v 

armádě to nefunguje všechno na rozkaz, tak jak si mylně myslí pan poslanec. A především v té 

poslední práci, kterou jsem dělal, tak to bylo dosahování konsensu mezi třiceti zeměmi, které 

mají všechny svoji agendu, své zájmy. A rozhodně nebylo snadné je k tomu konsensu dovézt. 

Takže já jsem zvyklý dosahovat konsenzu a jsem zvyklý nevytvářet konfliktní prostředí. A když 

říkám, že s někým jsem připraven spolupracovat, tak to neznamená, že s ním jsem ve všem 

zajedno, že s ním nebudu souhlasit, že případně nebudu prosazovat změny, nebo že na něho 

nebudu někdy tlačit, ale myslím si, že to je opravdu o oboustranné snaze společně hledat řešení, 

a ne jít někomu po krku.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 17 (c. č. 245) 

Terezie Tománková: „Pane Pavle, Andrej Babiš, Andrej Babiš často říká, že jste provládní 

kandidát, jste občanský kandidát, nicméně vláda vás jako jednoho ze tří kandidátů, respektive 

koalice Spolu podpořila, teď vám vyjadřuje podporu. Kde mají občané jistotu, že byste byl 

nestranný prezident, že byste zastával se i lidí, kteří s vládou nesouzní a ty její kroky 

neobhajují?“ 

Petr Pavel: „No tak, když se na to podíváme, Andrej Babiš si nechal podepsat přibližně asi od 

stejného počtu lidí, jako má tady podporovatelů, tak si nechal podepsat kandidátní listinu. Mně 

se pod ní podepsalo více než 82 000 lidí z celé České republiky. A zdaleka ne všichni jsou 

příznivci vlády a podepsali mi to proto, že věří, že s tou vládou jsem schopen komunikovat, že 

nerozděluju, ale naopak mám snahu hledat řešení. Takže já opravdu nemám problém 

spolupracovat s každým, kdo to řešení chce hledat.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 18 (c. č. 246) 

Terezie Tománková: „Pane Pavle, byl jste vojákem v Československé lidové armádě, ta byla 
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jedním z nástrojů totalitního režimu, který porušoval lidská práva. Když jsem poslouchala 

historiky, kteří se k vaší minulosti v posledních dnech, týdnech hojně vyjadřovali, tak oni říkají, 

že jde o to, zda to dnes chápete, zda to dostatečně přijímáte, reflektujete, nezlehčujete svou 

minulost?“ 

Petr Pavel: „Já jsem ji nezlehčoval nikdy. Já jsem se ke své minulosti vždycky postavil otevřeně 

a mluvil jsem o tom naprosto jasně. Mluvil jsem o tom, že jsem byl členem Komunistické strany, 

mluvil jsem o tom, že jsem nastoupil do zpravodajského kurzu. Mluvil jsem i o tom, že jsem byl 

rok před listopadem 1989 předsedou základní organizace v tom kurzu tedy předsedou dvaceti 

lidí, studentů. Ale zároveň také říkám, že jsem tohle nikdy neskrýval, že jsem jasně řekl, že to 

považuji za chybu, protože na rozdíl od Andreje Babiše, který žil v zahraničí roky už jako 

teenager, já jsem tu možnost srovnání neměl, já jsem tady žil v bublině vojenského školství a 

těžko jsem si mohl udělat jakoukoliv jinou představu. Ale i tak to jako svoji chybu vnímám a 

hlásím se k ní. A samozřejmě, že mi je líto všech těch lidí, které komunistický režim opravdu 

poškodil a těm jsem se za to omluvil. Těm ostatním nemám za co se omlouvat, protože 

individuálně jsem nepoškodil nikoho a mojí kolektivní omluvou všem bylo to, že jsem se celých 

těch třiatřicet let po listopadu snažil o to, aby tahle země byla demokratická, byla svobodná a 

byla respektovaná.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 19 (c. č. 247) 

Terezie Tománková: „Vy jste to teď i sám řekl, byl jste i předsedou Základní organizace KSČ. 

Proč jste to tenkrát dělal, o co vám šlo, jak jste to, jak jste to vnímal, co jste tím sledoval?“ 

Petr Pavel: „No, ono to bylo tak, že já v té době vždycky, když někde bylo pár lidí, tak se 

zakládala buďto skupina nebo základní organizace, taková prostě byla struktura organizační 

členění Komunistické strany. A vzhledem k tomu, že nás v tom kurzu bylo dvacet, tak tam musela 

vzniknout základní organizace a pokud za vámi tehdy přišli s tím, že vás navrhli a ta schůze 

členská to odhlasovala, no tak moji kamarádi rozhodně by nikdo neřekl, že s tím nesouhlasí, 

protože byli rádi, že ten los nepadl na ně. Takže já jsem byl rok předsedou studentské základní 

organizace ve škole, kdy jsme se učili francouzštinu ten první rok.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 20 (c. č. 248) 

Terezie Tománková: „Slyšíme i v mediálním prostoru některé lidi i známé osobnosti, třeba 

Michaela Kocába, který říká, že k té volbě prostě nepůjde, protože mu vadí, že by volil bývalého 

komunistu. Váš vzkaz takovým lidem, pane Pavle…“ 

Petr Pavel: „Já Michala Kocába naprosto chápu, on má svoje důvody a rozumím tomu, že 

prostě přes ně nechce překročit. Na druhou stranu je tady celá řada osobností, kteří režimem 
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opravdu poznamenáni byli a kteří dokázali neškatulkovat a rozpoznat. A musím říct, že to není 

pouze Luboš Dobrovský nebo generál Procházka, ale v poslední době i řada bývalých disidentů 

se hlásí k mé podpoře. Takže to rozhodně nebude o tom, že by mě vnímali jako bezcharakterního 

člověka.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 21 (c. č. 249) 

Terezie Tománková: „…Je něco, čeho si na svém soupeři vážíte z minulých let, z jeho profesní 

kariéry?“ 

Petr Pavel: „Já oceňuju, s jakou pracovitostí se pan Babiš věnoval množení svého majetku a 

svého vlivu.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 22 (c. č. 250) 

Terezie Tománková: „Kampaň mezi prvním a druhým kolem je opravdu ostrá, to vidíme 

všichni, volíme hlavu státu v přímé volbě potřetí. Můžete mi, pánové, upřímně teď říct, jestli 

podle vás bylo dobře, že byla přímá volba do našeho ústavního systému zavedena?“ 

Petr Pavel: „Já jsem přesvědčen o tom, že po tom, co předvedli poslanci, kdy naposledy volili 

hlavu státu oni, tak asi jiné řešení, než přímá volba nebyla. I při vědomí, co to přinese. A 

souhlasím s tím, že to dává voličům největší prostor, jak si vybrat kandidáta, který nejlépe bude 

vyhovovat jejich představám.“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 23 (c. č. 251) 

Terezie Tománková: „… Jeden z vás tento týden bude zvolený prezidentem, 8. 3. (2023) bude 

inaugurován. Zůstane tady rozštěpená společnost, co pozitivního na sobě vidíte, pokud něco 

takového je?“ 

Petr Pavel: „Já jsem říkal, já bych nemusel dělat žádnou tlustou čáru za minulostí. Já jsem 

připraven komunikovat, jsem připraven spolupracovat a řekl jsem to už několikrát i v průběhu 

kampaně, já jsem otevřený komunikaci s každým, kdo bude chtít hledat řešení.“ 

[FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 24 (c. č. 252) 

Terezie Tománková: „Dovolte ještě jednu otázku hypotetickou. Pokud se stanete tento týden, 

prezidentem, budete zvolen, pane Pavle, pro první kolo vám vaši sponzoři poslali 40 000 000 

Kč, jak občanům zaručíte, že jim nebudete zavázán, že nebudete poskytovat žádné protislužby, 

že budete nezávislý a vždy jednat v zájmu České republiky? Jak to zaručíte?“ 

Petr Pavel: „Stačí se podívat na jména těch lidí. Jsou zveřejněni už dlouho na mém webu, jsou 

samozřejmě zveřejněni všichni na transparentním účtu, lidé si mohou udělat jasný obrázek, o 
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koho jde, jsou mezi nimi lidé, kteří jsou dlouhodobě podporovateli filantropických projektů v 

naší zemi, například i fondu nezávislé žurnalistiky, a rozhodně...“ [FTV Prima, 2023, B] 

Výrok 25 (c. č. 253) 

Terezie Tománková: „Jak to zaručíte svým slovem, jak to zaručíte, kdy ty lidé budou mít 

jistotu?“ 

Petr Pavel: „Takhle o tom byli informováni nejenom občané, ale i donoři, že z toho nevzniká 

naprosto žádný závazek. Já rozhodně nemíním jakýkoliv příspěvek kompenzovat nějakou 

protislužbou.“ 

Výrok 26 (c. č. 254) 

Poznámka: Závěrečný projev Petra Pavla v debatě. 

Petr Pavel: „Vážení voliči, volby jsou skutečně svátkem demokracie. A vy budete už pozítří mít 

možnost rozhodnout o tom, jestli v čele státu bude stát člověk, který reprezentuje lži, 

překrucování faktů, šíření strachu a chaosu, anebo jestli budete mít v čele státu člověka, který 

ctí hodnoty, jako je čest, jako je pravda, jako je důstojnost a odpovědnost. Proto, prosím, přijďte 

k volbám a volte rozumem. Děkuji vám.“ [FTV Prima, 2023, B] 
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